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Nemovitosti - poptávka

• PENÍZE IHNED za nemovi-
tost v Praze pro firmy z Evrop-
ské unie. Tel: 602212121 227740

Pronájmy - poptávka
• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému proná-
jmu v Praze, právní servis zajiš-
těn. Tel: 274784428 227814

• Hledám dlouhodobý proná-
jem bytu pro 2 os. - menší do
15 tis, větší do 19 tis. Potřebu-
ji: centrum do 30 min., čisto,
dobrý stav. RK nevolat.
605845088.228732

Starožitnosti

• Koupím hodiny a obrazy v ja-
kémkoliv stavu. Jsem sběratel,
ne překupník. Slušné jednání.
Platím hotově.
Tel. 602654613,
alex.kratochvil@volny.cz228502

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 228753

Byty - poptávka

• Dobře zaplatím byt u Druž-
stva, OV, s PRIVATIZACÍ. Starší
osoby mohu nechat v bytě na
dožití. Slušné jednání, záloha.
Děkuji J. Jurdová, tel.
725805115228309

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665228329

• PENÍZE IHNED za byty v Pra-
ze pro firmy z Evropské unie.
Tel: 602212121 227777

Práce - nabídka
• Získej náhradu 1.400 Kč na
ruku za dvě hodiny. Staň se hr-
dým dárcem krevní plazmy v
Amber Plasma. Více na
www.amberplasma.com
tel: 220513160 228397

• ZŠ Hornoměcholupská Pra-
ha 10 Hostivař přijme od
1.2.2021 učitele s aprobacíma-
tematika - fyzika nebo che-
mie. Možnost ubytování.
Tel. 274016523, 603436284,
e-mail: reditel@hornomep.cz228635

• Přijmeme zaměstnance na
brigádu na pozici Kustod do
muzeí v rámci Prahy. Požad.
čistý TR a základy AJ výhodou.
Dobré fin. ohodnocení.
Tel.: 731439473. 228665

• Přijmeme zaměstnance na
průběžné čistění vozidel na
Praze 10. Možnost dohody na
zkrácený pracovní poměr. Na-
bízímemzdu 115 Kč/hod. Pod-
mínka je ID, OZP. Kontaktujte
nás na tel. 775881337.228727

Knihy a časopisy

Ostatní
• Starož. nábytek a velkou
KNIŽNÍ POZŮSTALOST koupím
za solidní cenu. Knihovnu,
křesla, stolek, lampu, zajím.
obraz aj. pro styl. čítárnu.
T: 603478873 228269

Juris real, spol. s r.o.
Chcete prodat

svou nemovitost
dříve než

padnou ceny?
Využijte speciální
nabídky a přijmě-
te bezúročnou
zálohu ve výši
100.000Kč nebo
měsíční rentu

do doby prodeje
Vaší nemovitosti.
EXEKUCE NEJSOU

PŘEKÁŽKOU.

Tel: 777306102Požadujeme invalidní

důchod.

Mzda od 100 Kč/hod.

Nabízíme náborový

příspěvek 10.000 Kč,

vyplácíme denně.

HLEDÁME ZAMĚSTNANCE

NA POZICE:

RECEPCE
AOSTRAHA

Tel.: 800 888 440
(bezplatná linka)

Koupím jakýkoliv byt vPraze
jako investici proděti.

Právní vady, exekuce nejsou překážkou.
Záloha a platba ihned. V bytě můžete

dále bydlet. RK nevolat.
Tel.: 601 522 292

Koupím ihned rod. důmnebo
pozemekvPrazeaokolí.

Financovánímámzajištěno, hotovost. Právní
vady nevadí, dluhy a exekuce uhradím.
Realitní kanceláře prosímnevolejte.
Kontakt: 725 719 745

Koupímchatu, chalupudo50kmodPrahy,
v dobrém i špatném stavu. Děkuji za nabídku.

Tel.: 725911070

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

Koupím byt
Koupím byt v Praze, nebo
s dobrou dostupností

do Prahy. Osobní či druž-
stevní vlastnictví. Na stavu

nezáleží. 773 117 381

Chata - poptávka
Koupím chatu nebo chalupu

ve středních Čechách.
stav nerozhoduje, spíše místo.
Telefon: 773 117 381

Velitel směny
Praha

Volejte zdarma: 800 111 112

Až 160 Kč/hod
Možnost záloh mzdy
Dobrá dostupnost

Až1 000 000 Kč
za STAROŽITNOSTI
obrazy, nábytek,
hodiny, hodinky,
porcelán, bronz,
stříbro, šperky, šavle
a jiné zajímavosti

PORADÍM
tel.: 603 505 686

Více informací a formulář ERA nalezete na stránce velvyslanectví:
https://cz.usembassy.gov/embassy/prague/jobs/

ŘIDIČ

Co nabízíme:
• pracovní poměr na dobu určitou
• 22 050 Kč měsíčně
• stravenky v hodnotě 65 Kč/den
• 13. měsíční plat
• roční platový růst na základě osobního hodnocení
• 25 dní dovolené, 13 dní „sick day”
• penzijní připojištění
• Lítačka

HLEDÁ PRACOVNÍKA DO NAŠEHO TÝMU
NA POZICI

Požadujeme:
• ZŠ, znalost AJ (Level 1) / ČJ (Level 3)
• řidičské oprávnění, provoz těžkého motorového vozidla
• morální bezúhonnost
• fyzickou zdatnost, výpis z rejstříku trestů

Nemovitosti - nabídka

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178

NEVÍTE, CO SI
PUSTIT VEČER?

STRÁŽCE STREAMU
VÁMPORADÍ
NAMETRO.CZ
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Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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Po týdnech
vyrazí Češi
za zábavou
i za sportem
Od dnešní půlnoci se uvolni-
la opatření proti covidu-19.
Během včerejška města,
podnikatelé nebo sportov-
ní kluby napříč republikou
dělaly poslední přípravy,
aby mohli otevřít. Napří-
klad v Českých Budějovicích
mohou lidé až do 6. ledna
navštívit v Jihočeskémmu-
zeu tradiční vánoční výsta-
vu se staročeskou temati-
kou od místních umělců (na
snímku). Více podrobností
o rozvolnění najdete na
stranách 4 a 13. MAFRA

Jak naočkovat Čechy,
aby věřili vakcínám?
Proticovidová injekce. Více než polovina Čechů podle průzkumů stoprocentně nevěří účinnosti očkování.
Nepravdy. Češi nemají správné informace. Testování. Co vás čeká, když vyzkoušíte protilátku? STRANA 12

„NATOČIL JSEM ÚPLNĚ
NĚCO JINÉHO NEŽ DOSUD“
OPERNÍ PĚVEC ADAM PLACHETKA VYDAL ALBUMMUSIC MAN STRANA 20

Svátek slaví: Svatoslav
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Platí od:

3. 12.–12.12.
2020
Nelze uplatnit na výrobky
II. jakosti, akční a výprodejové
slevy nelze sčítat.

1000druhů obkladů a dlažebSKLADEM!
Nenechte si ujít speciální nabídku!

www.marketis.cz
KOUPELNOVÉ

CENTRUM

inzerce

Kratší čekání
na Ježíška
Čekání na Ježíška může
být občas pěkně dlouhé.
Koronavirus navíc letos
omezil počet míst, kde
zabavit děti, a rodiče proto
musí hledat alternativní
zábavu. STRANA 8

Spejbl slaví
Velké uši, holá hlava a frak
jsou nejvýraznější rysy,
podle kterých lidé poznají
jednu z nejslavnějších
loutek, Spejbla. Letos je
tomu sto let od chvíle, kdy
se díky loutkáři Josefu
Skupovi poprvé představil
divákům. STRANA 14



dámská lyžařská/
snowboardová bunda
PWWAVELITE JACKET
» 100% polyester
» technologie: HYPERDRY,

FIREWALL, VENTING,
CRITICALLYTAPED
SEAMS, DETACHABLE

» vodní sloupec:
10000 mm

» prodyšnost:
10000 g/m²/24 hod.

» vel.: XS–XL

Nejlepší dárky jsou ty sportovní!

10000 g/m²/24 hod.
» vel.: XS–XL

2999
−364699

3999
−447199

BESTSELLER
lyžařský set
SHAPE 5.0 PP9 + SX 10 GW PROMO
» určení: rekreační lyžař
» vykrojení: 128/70/108 mm
» rádius: 12,4 m/170 cm
» jádro: Synthetic Core
» technologie: LYT Tech

Construction V-Shape

NADĚLTE DÁRKY,
KTERÉ NEZŮSTANOU
VE SKŘÍNI

ZNÁTE
Z REKLAMY

ZNÁTE
Z REKLAMY

dětské brusle
CONTOUR 2 IN 1
» možnost výměny

koleček za nůž
a naopak

» nastavitelná vel.:
29–32, 33–36,
37–40

1299
1499

dětská koloběžka
RIDER/SKATER
» svítící kolečka:

2x 120/2x 80 mm/85A
» nastavitelná výška

řidítek: 75–88 cm
» nosnost: 60 kg

599

svítící
kolečka

nastavitelná
výška řidítek

běžkařský set
SUMMIT CROWN + TOUR
» styl: klasika
» geometrie: 52−48−50 mm
» dřevěné jádro Air Channel se skelným vláknem

s vyfrézovanými vzduchovými kanály
» s podporou stoupání
» vel.: 179–204

2699
−263690



pánská zimní bunda
IRDOS
» 100% polyester (Stormex)
» technologie:

DRYTECH, STORMEX,
POLYTHERM

» vel.: S–XXXL

999
−371599

Více informací nawww.sportisimo.cz/vanoce

PROČ NAKOUPIT
DÁRKY U NÁS?

TAK ŠŤASTNÉ
A SPORTOVNÍ!

CHCETE UŠETŘIT? KUPTE
DĚTEM NESTÁRNOUCÍ
LYŽE A LYŽÁKY
Stačí, když jim pořídíte první lyže
a lyžáky, a až z nich vyrostou,
obojí vám vyměníme.

Máme nejširší nabídku v ČR.
Vyberte svým blízkým
něco pěkného.

Další tipy na dárky najdete
nawww.sportisimo.cz
nebo na našich sítích.

Více informací na www.sportisimo.cz/nestarnouci nebo na prodejnách.

garance výměny 2 roky
cena za výměnu 999 Kč
zesílená špička a patka proti poškození
výměna včetně nového vázání
vhodný rádius lyží pro děti

Velikosti je možné libovolně
měnit! Platí i pro lyžařskou

obuv.

lyžarské sety
ELAN RACE PRO SPORT + EL 4.5

od 2899 Kč

lyžařská obuv
ALPINA J2/J4 SPORTISIMO
od 1799 Kč

ZNÁTE
Z REKLAMY

ŠIROKÁ SÍŤ
PRODEJEN
100+ prodejen

a e-shop

SNADNÁ
VÝMĚNA/VRÁCENÍ
Co dnes nakoupíte, můžete

do 10. ledna vyměnit nebo vrátit

DOPRAVA ZDARMA
Při nákupu nad 2000 Kč

doprava zdarma

DORUČUJEME Z E-SHOPU NA PRODEJNY PO CELÉ ČR
TIP: Když si vyfiltrujete a vyberete zboží, které už je na prodejně,

k vyzvednutí vám ho připravíme do 4−8 hodin.

10. 1.
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V rámci rozvolňo-
vání otevírá své
brány také mnoho
památek. Kolem
omezení ale panují
rozpaky.

Ode dneška se mohou zčásti
otevřít muzea a galerie, ale
pouze z jedné čtvrtiny kapaci-
ty. U hradů či zámků mohou
na prohlídky nejvýše deseti-
členné skupiny. Tohoto faktu
jsou si nejspíše vědomi všich-
ni Pražané, kteří se v dohled-
né době chystají vyrazit na ně-
kterou ze znovuobnovených
prohlídek. Co už tak jasné
není, je způsob a zda vůbec
boudou počty návštěvníků
omezovány.
„Máme k dispozici oprav-

du velké prostory, proto za-
tím nepočítáme s tím, že by
bylo nutné regulovat vstup
na výstavy. Ale i s tím máme
zkušenosti. Například na vý-
stavě Legendy české módy
Hany Podolské, jež probíhala
při první vlně, jsme několik
dní před jejím ukončením
museli vstup omezit. Ale ne-
byl to problém, zdrželi jsme
návštěvníky v jiných prosto-
rách muzea,“ říká pro deník
Metro mluvčí Uměleckoprů-
myslového muzea v Praze
Radka Potměšilová.

Po deseti nejen v bludišti
O něco složitější to budou

mít ode dneška také zaměst-
nanci Muzea hlavního města
Prahy. To zpřístupňuje napří-
klad petřínskou rozhlednu,
Zrcadlové bludiště na Petří-
ně, Prašnou bránu, Staro-
městskou a Malostranskou
mosteckou věž, Svatomiku-
lášskou městskou zvonici
i Novomlýnskou vodárnu. Zí-
tra se návštěvníkům otevře
Zámecký areál Ctěnice, jenž
je rovněž v jejich správě, od
soboty bude přístupný i dům
U Zlatého prstenu, Müllerova
a Rothmayerova vila a mno-
ho dalších prostor.
Podle náměstkyně ředitel-

ky pro vnější vztahy Olgy Šá-
malové se neotevře jen Pod-
skalská celnice na Výtoni.
Ani Šámalová neočekává, že
by se do muzejních prostor

hrnuly návaly. „Náš bezpeč-
nostnímanažer vycházel z na-
řízení PES a po konzultaci
s ministerstvem, kdy 25 pro-
cent návštěvníků vychází
z běžné denní návštěvnosti
jednotlivých objektů. Proto
jsou počty takto stanoveny.
Pokud by samozřejmě přišlo
více lidí, tak jednak bychom
je zdrželi na pokladně a pří-
tomní kustodi (dozorci či správ-
ci uměleckých sbírek – pozn. re-
dakce) budou operativně řešit
situaci na místě,“ vysvětluje
pro Metro Šámalová.
Lidé se tedy budou počítat

v podstatě ručně. „Co se týká
tříd, podle systému PESmůže-
me mít skupiny do deseti
lidí,“ uvádí příklad Šámalo-
vá. Omezovat počty lze také
jednoduše tím, že se na po-
kladně vydá jen určitý počet
vstupenek.

Otevřou také v pondělí
Dnes otevírá své prostory

i Národní galerie (NG). Největ-
ší zájem návštěvníků očeká-
vá její mluvčí Eva Sochorová
o výstavu Rembrandt: Portrét
člověka v paláci Kinských.
„Chtěli jsme lidem vyjít

vstříc a prodloužili jsme ote-
vírací dobu, a to od pondělí
do neděle od 9 do 21 hodin.
U této expozice bude moct
být najednou ve výstavních
prostorách čtyřicet osob. Po-
dle ohlasů je o výstavu velký
zájem a je možné, že se občas
fronty utvoří. Navýšíme ale
počet kustodů a pracovníků
ostrahy,“ zmiňuje pro Metro
Sochorová.
Národní muzeum otevírá

Historickou a Novou budovu,
České muzeum hudby a Ná-
prstkovo muzeum. Láká na
výstavu Sluneční králové, kte-

rá dokumentuje archeologic-
ké objevy českých egyptolo-
gů spjaté s výzkumem egypt-
ského Abúsíru, starověkého
královského pohřebiště.

Čekání na Lego
S přísnou regulací počtu ná-

vštěvníků, bude-li nutná, na-
opak počítají v Muzeu Lega
u Národní třídy. Na Karlův
Most, Staroměstské náměstí
i s orlojem či Národní mu-
zeum postavené kompletně
z kostiček této stavebnice si
podle PR zástupkyně muzea
Johany Turner počkají ná-
vštěvníci vždy do té doby,
než se prostory uvolní. „Bude
to jako všude jinde. Dokud
příslušný počet návštěvníků
prostory muzea neopustí,
jiné nepůjde vpustit. Vládní
nařízení bereme vážně,“ do-
dává Turner. FILIP JAROŠEVSKÝ

Po více než šesti týdnech se
částečně otevřou muzea a ga-
lerie po celé republice. V Pra-
ze si můžete nejbližší dny
a týdny zpestřit návštěvou ně-
kolika velmi lákavých výstav,
které brzy skončí.
Nejaktuálnější je expozice

Unplugged v Galerii Rudolfi-
num, kterou můžete vidět
pouze do neděle, a to denně
od 10 do 16 hodin. Do konce
roku je k vidění nevšední
multidimenzionální výstava
impresionistů Bylo nebylo ve
Foru Karlín, kde zájemci spat-
ří rozpohybovaná díla veliká-
nů, jakými byli Vincent van
Gogh, Auguste Renoir a Clau-
de Monet. Slavná sbírka v po-
hybu je podtitul výstavy iMu-
cha. V Obecním domě uvidíte
oživlé postavy z obrazů české-
ho malíře. Otevřeno je každý
den od 10 do 19 hodin a spě-
chat zase tak nemusíte, s tou-
to nevšední expozicí se počí-
tá až do února roku 2023.
Četná díla dalšího význam-

ného malíře, Rembrandta,
má zapůjčena Národní gale-
rie. Výstava má trvat do kon-
ce ledna, ale vedení galerie
jedná o jejím prodloužení
aspoň o měsíc. Co už se poda-
řilo prodloužit, je výstava Mi-
kuláš Medek: Nahý v trní,
a to až do konce ledna. Od
11. prosince otevře Národní
galerie expozici Staří mistři II
ve Šternberském paláci.
Národní muzeum ve svých

budovách kromě projektu
Sluneční králové, který probí-
há do 7. února, nabízí i další
lákavé výstavy. Například
Slavní čeští skladatelé, 1620.
Cesta naHoru, Hudební zvěři-
nec nebo Korona v muzeu!
Všechny své pražské poboč-

ky dnes otevře i Umělecko-
průmyslové muzeum. Po
dobu uzavření muzeum při-
pravilo dvě nové výstavy.
Duch, který pracuje. Archi-
tektura a česká politika
1918–1945, ve spolupráci
s Vysokou školou umělecko-

průmyslovou, je výstava
v Domě U Černé Matky Boží.
Mezi kýčem a akademií.
Chromolitografie ve služ-
bách reklamy a umění se ote-
vře příští čtvrtek v hlavní bu-
dově muzea.
Národní technické mu-

zeumotevře pět stálých expo-
zic včetně Dopravní haly.
Zpřístupněna bude i výstava
Fenomén Jawa aneb Jawa, jak
ji neznáme. Současně bude
snížena cena vstupného do
muzea. Plné nyní vyjde na
150 korun. 10. prosince zaha-
juje Technické muzeum vý-
stavu Adolf Loos světoobčan.
Postupně se zpřístupní

také židovské památky. Ode
dneška je otevřen Starý židov-
ský hřbitov a Židovská obec
v Praze zpřístupní Starono-
vou synagogu. Od 16. prosin-
ce se po rekonstrukci otevře
i Španělská synagoga se zcela
novou expozicí o dějinách
českých a moravských Židů
v 19. a 20. století. PUR

Už v září museli nosit lidé v galeriích i muzeích roušky. MAFRA

Výstava Rembrandt: Portrét člověka NGP, KATARINA HUDAČINOVÁ

Maximální počty

30
Nejvíce tolik návštěvníků
může být v jeden moment pří-
tomno na petřínské rozhled-
ně. Budou-li chtít prostory na-
vštívit další, nevpustí je. Zrca-
dlové bludiště na Petříně
může obsadit jen deset ná-
vštěvníků, stejně i Svatomiku-
lášskou městskou zvonici či
obě mostecké věže.

Muzea a galerie se otevírají.
Množství lidí pohlídají kustodi

Neviditelná výstava

Devátým rokem funguje v No-
voměstské radnici Neviditel-
ná výstava. Letos ji pozname-
nala opatření proti šíření ko-
ronaviru, a tak shání peníze
v crowdfundingové kampani.

● Mezi odměnami jsou také
vstupenky na prohlídku
nebo ochutnávka vín. Nevidi-
telná výstava otevře dnes.

Jaká jsou pravidla?

Vstup návštěvníků do muzeí
a galerií je výhradně s ochra-
nou úst a nosu. Nutné je dodr-
žovat dostatečné rozestupy.

● Maximální kapacita otevře-
ných objektů je 25 procent
při dodržení 15 m2 na oso-
bu. Počet návštěvníků bude
případně regulován přítom-
ným personálem. Divadla
a kina zůstávají zavřená.

Českoland

5. 12.
Od tohoto data bude znovu
otevřena výstava Českoland
karikaturisty Tomáše Břínka
známého jako TMBK. Jeho ex-
pozice je umístěna v přízemí
a suterénu Orea Hotelu Pyra-
mida a vstup stojí 299 korun.
Zatím je výstava k vidění do
23. prosince.

Taháky. Rembrandt, Mucha, Van Gogh
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On-line setkání
s bezdomovcem
Jeho příběh je plný emocí a stej-
ně tak ani jeho životní cesta ne-
byla jednoduchá. Dětský domov,
drogy, prostituce a ulice. Nyní
máte možnost se v přímém pře-
nosu zeptat na cokoli, co by vás
zajímalo. On-line setkání s bezdo-
movcem Romanem se koná kaž-
dý čtvrtek od 18.00 na pragu-
lic.cz/online-tours. MET

Novým režimem
jsou lidé zmateni.
Na zóny se však
nevztahuje.

Přijet autem až k areálu Vý-
staviště v Holešovicích, poho-
dlně a zadarmo tu zaparko-
vat a vyrazit třeba na procház-
ku do Stromovky. O tom se
většině místních i přespol-
ních řidičů ani nezdálo. Před
několika dny se však začalo
šířit sedmou městskou částí,
že se zde dá podle nařízení
radnice nově bez poplatků
a zcela legálně zaparkovat.
I přesmnohé domněnky, kte-
ré deník Metro objevil napří-
klad na sociálních sítích, jde
však podle mluvčího Prahy 7
Martina Vokuše často o nedo-
rozumění.
„Parkování zadarmo v zó-

nách placeného stání kolem
Výstaviště určitě nemáme. Je-

diné, co jsme teď na toto
téma komunikovali, je mož-
nost bezplatného parkování
před Výstavištěm Praha kaž-
dý den od sedmnácti hodin
večer do osmi hodin ráno.
Ale to je nyní v uvedených ho-
dinách zdarma pro všechny,
ne jen pro místňáky,“ říká
pro deník Metro Vokuš.
Za běžného nekoronaviro-

vého provozu se jedná o věč-
ně narvané parkoviště podél
ulice U Výstaviště. Zde sedmá
městská část před třemi lety
vyjednala s tehdejším správ-
cem parkoviště – HC Sparta
Praha – zvýhodněné podmín-
ky pro večerní a noční stání
rezidentů. Ti za ně platili dva-
cetikorunu za noc. Nyní však
oblíbené parkoviště majitele
mění. Proto je radnice sed-
mičky nabídla zdarma jako
případné lákadlo pro návštěv-
níky z jiných koutů metropo-
le. „Tento stav by měl platit
patrně do konce ledna, ná-
sledně máme předjednáno,

že zde bude nadále nějaká for-
ma zvýhodněného parkování
pro rezidenty,“ dodává pro
Metro radní Prahy 7 Ondřej
Mirovský a podotýká, že se
nejedná o jediný případ zvý-
hodňování rezidentů provo-
zovateli parkovišť. „V minu-
lých letech vyjednala radnice
čtyři sta parkovacích míst
pro rezidenty v podzemních
garážích na Letné. V garážích
OC Stromovka je vyčleněno

150míst, kdemohou reziden-
ti parkovat i za dvacet korun
na noc,“ doplňuje Mirovský.
Nutno připomenout, že

parkovací místa v garážích
na Letné jsou dlouhodobé
pronájmy parkovacích míst,
které jsou pro rezidenty pou-
ze zlevněné. Kapacita je mo-
mentálně plná, a jak zástupci
radnice přiznávají, o případ-
nýchmožnostech jejího navý-
šení s provozovatelem teprve

jednají. Zvýhodněná stání
pro rezidenty se v tomto sty-
lu v metropoli v podstatě jin-
de nevyskytují. Rezidenti
mají pouze oproti abonen-
tům zvýhodněné parkovací
stání v zónách. O jejich zne-
platnění se během letošního
nouzového stavu vedly něko-
likrát spory.
V posledních dnech se in-

tenzivně řeší také rozšíření
zón v Praze 10. V první polovi-
ně roku 2021 začnou platit
na celém plánovaném území
městské části. Po Vinohra-
dech, Vršovicích, Strašnicích
a Malešicích přijdou na řadu
Záběhlice, Zahradní Město,
Bohdalec a další lokality již-
ně od vlakového koridoru. Ty
jsou souhrnně zařazeny do
etapy, jejíž podobu mohou
místní připomínkovat až do
8. ledna.

Parkování je zdarma každý den od 17.00 do 8.00. PRAHA 7

Ježíšek přišel do nemocnic dřív
Ředitel Národního divadla Jan Burian a herec David Matásek (na sním-
ku) včera předali dárky zdravotníkům ve Fakultní nemocnici Královské
Vinohrady. Bedny s ovocem a zeleninou doplněné šumivým vínem
a dárkovými předměty jsou dárkem zdravotníkům za jejich těžkou prá-
ci v období pandemie. Zástupci divadla vybrali kromě vinohradské ješ-
tě dalších devět nemocnic, kam rozvezou zhruba dvě tuny dárků. ČTK

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Roman při on-line setkání PRAGULIC

Krátce

Udělejte si tropy
i o Vánocích

Vždy něco naví
c

www.ppas.cz/akce-kotle 800 134 134

Na nákup kotle možnost získání
bonusu až 10 000 Kč.

Vytápěcí systémy budoucnosti

Komfort pro Vaše pohodlí

Jednoduchá obsluha a úsporný provoz

Až 35 % úspora
nákladů za energie
při výměně starého kotle za nový
zn. Buderus nebo De Dietrich

inzerce

U Výstaviště zaparkujete
zdarma. Mění se provozovatel
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Seznam všech prodejen na www.albert.cz
Akce platí v prodejnách Albert hypermarket od 2. 12. do 8. 12. 2020
nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.

den
6 ks

VÝHÝHSUPER CENAÝH - 49

84 90
169,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN- 55

84 90
189,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN- 46

7 90
14,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN- 37

99 90
159,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN- 39

19 90
32,90

Jacobs Velvet
• instantní káva
• 200 g
• 100 g = 42,45 Kč

Božkov
Originál
• 37,5%
• 0,5 l
• 1 l = 199,80 Kč

Kinder čokoláda
• 100 g

Vepřová plec
bez kosti – v celku
• chlazená
• 1 kg
• do vyprodání zásob

Okurka salátová
hadovka
• 1 ks

KAŽDÝ TÝDEN
ZA VÁS HLÍDÁME
NEJVÝHODNĚJŠÍ
ZBOŽÍ NA TRHU

NEPORAZITELNÉAKCE TÝDNE
 49

VYCHUTNEJTE
PRAVÉ VÁN CE

inzerce

Ode dneška budou moci ces-
tující v Pražské integrované
dopravě (PID) opět nastupo-
vat předními dveřmi do
všech tramvají.
Omezení platilo jako opat-

ření proti šíření nemoci co-
vid-19. Nadále však bude pla-
tit, že denní provoz veřejné
dopravy bude postupně kon-
čit po 22.00.
Důvodem změn je dnešní

přechod ze čtvrtého do třetí-
ho stupně protiepidemické-
ho systému PES. MHD v Praze
nyní využívá asi třetina lidí
oproti běžnému stavu.
„Od čtvrtka se znovu ote-

vřou přední dveře pro cestují-
cí rovněž u starších typů
tramvají. Od pondělí 7. pro-
since se také ruší prázdnino-
vé omezení na příměstských
autobusových linkách PID.
Zatím však zůstává v platnos-
ti ukončení denního provozu
linekMHD i příměstských au-
tobusů PID zhruba do 22.30,“
uvedl Filip Drápal, mluvčí or-
ganizace Ropid, která plánu-
je veřejnou dopravu.
Vstup prvními dveřmi byl

zakázán zejména u starších
typů tramvají, v nichž cestují-
cí procházejí okolo kabiny ři-
diče a ten nemůže z kabiny
vystoupit vlastními dveřmi,
jako to funguje například
u nejnovějšího typu 15T For-

City. Zákaz ale stále platí
v případě autobusů. Prostory
okolo kabiny řidiče jsou ohra-
zeny páskou.
Omezení provozu bude

kvůli nízkému zájmu cestují-
cích platit i nadále. Zavedeno

bylo 2. listopadu. Denní pro-
vozmetra, tramvají a autobu-
sů je postupně ukončován
mezi 22.00 a 22.30.
Současně s tím vyjíždějí

noční linky tramvají i autobu-
sů. Prodlouženy byly po

21.00 také intervaly na páteř-
ních železničních tratích.
Provoz MHD byl již letos

v březnu na začátku pande-
mie omezen. Kromě uprave-
ných jízdních řádů a zákazu
nástupu předními dveřmi je

zrušen prodej jízdenek u řidi-
čů městských autobusů, kte-
rý bude podle Drápala platit
i nadále. Všichni cestující
musí mít navíc v MHD zakry-
tý nos a ústa, a to i na zastáv-
kách. ČTK

Krátce

Dětská skupina
V Praze 6 se 1. dubna ote-
vře nová dětská skupina
pro dvanáct dětí. Do re-
konstrukce objektu v uli-
ci Starostřešovická,
v němž bude organizace
sídlit, investuje městská
část 4,7 milionu korun,
na provoz dětské skupi-
ny přispěje magistrát.

Dostal třináct let
Za zbití a následné upále-
ní bezdomovce v Trojme-
zí potrestal soud Jiřího
Málka 13 lety vězení.
Uznal ho vinným z vraž-
dy, z pokusu o těžké ublí-
žení na zdraví a také
z výtržnictví. Verdikt
není pravomocný.

Padaly podmínky
V kauze gayklubu Escape
soud rozdal pětici mužů
podmíněné tresty od
dvou do tří let vězení za
kuplířství. V podniku po-
dle rozsudku provozova-
li prostituci i nezletilí,
neprokázalo se, že to ob-
žalovaní věděli. Mužům
hrozilo až 12 let. ČTK

Tramvaje. Nástup předními dveřmi
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Aplikace vás zave-
de do pohádky.

Čekání na Ježíška může být
občas pěkně dlouhé. Korona-
virus navíc letos omezil po-
čet míst, kde zabavit děti,
a rodiče proto musí hledat al-
ternativní zábavu.
Tým Hravýletů, který ne-

dávno odstartoval svoji mo-
bilní aplikaci zaměřenou na
pohádkové výlety, proto při-
pravil projekt Poselství vánoč-
ních andílků. Výlety, které
hráče zavedou do Staré Hosti-
vaře, Ladronky, Stromovky
a Centrálního Parku Stodůl-
ky, je možné absolvovat až
do 20. prosince. „Aplikace
funguje jako průvodce příbě-
hem, navigace po trase a k za-
dávání úkolů. Používají ji
pouze rodiče a slouží pro
rodiny, které rády chodí
do přírody,“ říká o hře
Petra Zajícová
z týmu Hra-
vý le tů

a dodává: „Potřebujete pouze
chytrý telefon, aplikaci a pár
drobných rekvizit, které se
najdou v každé domácnosti.“
Pro rodiny s dětmi jsou bě-

hem výletů připravena pře-
kvapení v podobě hudebního
doprovodu zapůjčeného sbo-
remCamerata Praha a pohád-
kového hlasu Jany Patákové,
která děti uvede do příběhu.
Na konci každé trasy čekají
na děti odměny a k dispozici
bude i adventní památníček
s kreativními úkoly. Navíc se
hráči mohou po absolvování
hry zařadit do slosování
o hodnotné ceny.
Organizátoři výletů si uvě-

domují, že situace kolem ko-
ronaviru není stále dobrá,
proto se rozhodli pro něko-
lik opatření. „Pro všechny vý-
letníky bude k dispo-
zici semafor,

který signalizuje počet rodin
na trase během posledních
třiceti minut. Údaje budou
pravidelně aktualizovány.
Většinu úkolů lze absolvovat
s rozestupy či na alternativ-

ních mís-

tech. Veškeré informace
a doporučení dostanou účast-
níci v úvodním balíčku,“ vy-
světluje Zajícová.
Cena se pohybuje od 95 ko-

run za výlet do 280 korun za
celý balíček čtyř výletů. Více
informací naleznete na
www.hravylety.cz. Mimocho-
dem, na tomtowebu nalezne-
te i spoustu dalších špacírů,
které jsou zdarma a zavedou
vás i daleko za hranice Prahy.
Výhodou také je, že si může-
te v aplikaci najít různé trasy
rozřazené podle délky nebo
třeba i podle toho, zda výlet
chcete absolvovat s kočár-
kem.
Originální hry tvoří nadše-

ní rodiče, kteří svá oblíbená
místa zahalí do pohádkového
příběhu. Zajímavou možnos-
tí je i to, že hravý výlet může
vytvořit kdokoli. Ilustrátorka

týmu Hravýletů
dokonce vytvo-
ří každémupří-
běhu postavič-
k u n a
míru.MAH

inzerce

Toulejte se Prahou. Zpestřete
dětem čekání na Vánoce

Příprava hry HRAVÝLETY

Hurá na čerstvý vzduch

Mobilních aplikací, které
zabaví celou rodinu a zpestří
společné výlety, jsou desítky.

● Zatraktivnit toulky krajinou
se snaží například aplikace
Skryté příběhy. Každá trasa
děti vtáhne do příběhu jed-
né historické postavy, která
z mobilu promlouvá hlasem
profesionálních herců a kte-
rá právě něco plánuje nebo
řeší nějaký problém. V Praze
můžete hledat ukradené
Jezulátko, uspět v bitvě na
Bílé hoře nebo například
přesvědčit Joachima Barran-
da, aby svou sbírku zkame-
nělin odkázal Čechům.

● Mobilní aplikaceMísta
Paměti národa je interaktiv-
ním průvodcem po místech
spjatých s příběhy 20. stole-
tí. Aplikace určí vaši polohu
a ukáže vám na mapě „místa
paměti“ ve vašem okolí.
Díky aplikaci k vám začnou
tato místa promlouvat, a to
doslova. Vyprávějí v ní totiž
lidé, kteří je zažili na vlastní
kůži. Aplikace využívá rozho-
vory s pamětníky, které za-
znamenali dokumentaristé
organizace Post Bellum.

● Také Geofun je zábavná
geolokační aplikace, jež zá-
bavnou formou příběhů se-
známí se zajímavými místy,
turistickými cíly, utajenými
historkami či místními rodá-
ky. Během plnění úkolů se
hráč stává fotografem či fil-
mařem, plní rozličné úkoly
a odpovídá na všetečné do-
tazy svého průvodce.

IDEÁLNÍ
SLÁVISTICKÝ
DÁREK
POD STROMEČEK

Dostupné online na



INZERCE
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Ovocná vína Petra Čerňanské-
ho zaplnila před lety tak tro-
chu díru na trhu. Jeho firma
Rybízák nedávno spustila pro-
dej až v Anglii a v listopadu po-
slala do světa svařené víno
s názvem Teplouš. Kromě po-
zitivních reakcí se ale Čerňan-
ský setkal i s nepochopením.

Kdy jste začal s prodejem
rybízového vína?

V době, kdy byly v kurzu far-
mářské trhy, takže kolem
roku 2005.Máma tehdy dovez-
la vzorek rybízového vína
z jednoho festivalu. Chutnalo
mi a poptávka byla veliká, tak
jsem nakoupil ovocná vína
a začal jsem je prodávat.

Co vás vedlo k založení
vlastní firmy?

Když jsem prodával na stán-
cích,měl jsem velký obrat. Do-
davatelé nebyli schopni mi
víno poskytovat v takovém
množství, a proto jsem přešel
k vlastní výrobě. Moje praba-
bička byla šéfkuchařka na Frý-
deckém zámku a zbyla nám
po ní kniha receptů. Byly tam
i na rybízové a aroniové víno,
ze kterého vycházíme. E-shop
jsme spustili v roce 2016 a za-
čínali na rybízovém víně. Teď
už máme třicet druhů.

V čem spočíval prvotní
úspěch společnosti?

Do jisté míry za to mohla
marketingová strategie a taky
fakt, že pro lidi byla ovocná
vína nová. Díky stánkovému
prodeji jsem věděl, co zákazní-
ci čekají a chtějí. Taky jsme
zpočátku dali dopravu zdar-
ma na všechny produkty a ga-
ranci, že v případě nespokoje-
nosti vrátíme peníze. Tím
jsme rozptýlili možné obavy.

Stalo se vám u vín, že se
něco nepovedlo?

Jednou začas se snažíme při-
jít s limitovaným speciálem
a například melounové víno
nás trochu potrápilo. Výroba
byla velmi náročná. Obecně se
snažíme do vín nepřidávat siři-
čitany, což se většinou daří.
Ale meloun je extrémně kvas-
ný, siřičitan jsme museli při-
dat. Víno se vyprodalo během
jednoho dne, ale postupně za-
čalo lidem doma bouchat.
Přes padesát procent té šarže
bylo špatné. Meloun je šílený
a nevím, jestli se k tomuto spe-
ciálu někdy vrátíme.

Když jsme u speciálů, v lis-
topadu jste představili sva-
řené víno, které jste nazva-
li Teplouš. Je o ně zájem?

Letos bude naším nejprodá-
vanějším vínem, i když je
v prodeji pouze měsíc. Pracov-
ní název byl ovocný svařák,
ale kolegyni přišel svařák nud-
ný. Napadl ji Teplouš, a tak ná-
zev vína vznikl, nijak do
hloubky jsme to neřešili. Když
teď čtu reakce, že se jedná
o promyšlený marketing, tak
mi to přijde lehce groteskní.

Jaké byly na kontroverzní
název svařáku reakce?

Zpočátku byly reakce spíše
pozitivní, ale pár nepříjem-
ných komentářů se našlo. Vy-
dali jsme i video, kde jsme
osvětlili, že Teplouš nemá být
ofenzivní. Po čase na něj ale
narazili aktivisté a začalo pek-
lo. Týden jsme odráželi útoky
osob, které nám vytýkaly, že
kvůli názvu budou lidé páchat
sebevraždy. Podle statistik
jsou ale zákazníci s vínem spo-
kojení. Navíc my obecně nazý-
váme vína podobně. Máme na-
příklad Slaďouše – a Teplouš
nám přišel milý a logický.

Vína nyní prodáváte i v An-
glii. Proč zrovna tam?

Lidé se mě často ptají, proč
nezkusíme třeba Rumunsko
nebo Maďarsko. Nicméně
nám se ve vinařských oblas-
tech příliš nedaří, důkazem je
i Morava. Angličané jsou ale
na ovocné cidery zvyklí. Proto
jsem měl pocit, že by v Britá-
nii mohl být o Rybízák, zájem
a první měsíc je úspěšný.

Plánujete ještě jiné země?
Oslovili nás distributoři ze

Švédska a Japonska, takže příš-
tí rok možná sever, Japonsko
je složitější. V budoucnu by-
chom chtěli zvýšit distribuci
po Evropě. BARBORA KUČEROVÁ

Ocenění mají fotky korony
Hlavní cenu v soutěži Czech Press Photo 2020 dostal vče-
ra reportér ČTK Roman Vondrouš. Mezi 5000 fotografie-
mi uspěl se snímkem muže procházejícího v Praze dezin-
fekční branou, která byla instalována jako opatření proti
šíření koronaviru (nahoře). Téma pandemie koronaviru
dominovalo letošnímu 26. ročníku soutěže. V kategorii
Každodenní život vyhrál Martin Divíšek (EPA) za sérii
snímků Praha za dob koronaviru (uprostřed). Vymyká se
sekce Aktualita, kde zvítězil Lukáš Kaboň z Deníku za fot-
ky ke střelbě ve Fakultní nemocnici Ostrava (dole). 3X CPP

Zakladatel firmy Rybízák Petr Čerňanský ARCHIV

„Teplouš měl být
milý, ne útočný“

DÁRKYNAKUPUJTEONLINE
NAFANSHOPSPARTA.CZ

inzerce



1000 druhů obkladů a dlažeb SKLADEM!!!
Na naší výstavní ploše uvidíte vzorové koupelny, které Vám pomohou
načerpat inspiraci a vybrat si koupelnu přesně podle svých představ.

KOUPELNOVÉ CENTRUM

obklady / dlažba / sanita / baterie / nábytek / stavební chemie / lišty

KOUPELNOVÉ CENTRUM
AREÁL NÁKL. NÁDRAŽÍ VRŠOVICE

Bartoškova ul. 1496, Praha 10
tel.: 972 228 463, 465-6 / mob.: 602 652 177

e-mail: marketis@marketis.cz

www.marketis.cz
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Platí od:

3.12.–12.12.
2020
Nelze uplatnit na výrobky
II. jakosti, akční a výprodejové
slevy nelze sčítat.

Nenechte si ujít speciální nabídku!

Pro dokonalý zážitek:
nová éra smart
vodovodních baterií

Využijte SMART CENY u vybraného sortimentu:

# 0773 2201 # 65412219
# 5863017182

# 5865 0171 82 # 4435 0130

ALESSI SENSE
byHANSA

Umyvadlová baterie, 6 V.
smartcena: 8 532Kč

HANSAEMOTION
Termostatická sprchová

baterie s přímo připojeným
sprchovým systémem,

bluetooth, 6V.
smartcena: 17 749Kč

HANSAFIT
Bezdotyková umyvadlová
baterie, bluetooth, 6V.
smartcena: 4 708Kč

HANSAEMOTION
Termostatická sprchová
baterie, bluetooth, 6V.
smartcena: 5 916Kč

HANSAMICRA
Sprchový termostatický systém,

s chytrou cenou, tříproudová ruční
sprcha Ø 200mm,

sprchová hadice 1750mm.
smartcena: 7 809Kč

Akce platí do 12. 12. 2020
nebo do vyprodání zásob
Ceny jsou včetně DPH.

999,-

METALLIC
/m2

dlažba:

BOHEMIAN

dlažba
60x60:

50x100:

999,-
/m2

1199,-
/m2

FIT
FOR
LIFE
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Jen pět procent
české populace se
dává očkovat proti
chřipce. Na důvěře
lidí nyní závisí při-
pravované očková-
ní proti covidu.

Česko nyní stojí před důleži-
tým momentem. Jak nedáv-
no řekl deníku Metro ekono-
mický analytik České bankov-
ní asociace Miroslav Zámeč-
ník, opětovná odvaha obyva-
tel hodně utrácet závisí na
příchoduproticovidové vakcí-
ny. V Česku jsme ale součas-
ně dlouhodobě nedůvěřiví
k očkování. Je šance, že
strach před koronavirem pře-
ce jen oslabí naši nedůvěru
vůči ochraně protilátkami?
„Z průzkumů víme, že přibliž-
ně pětina lidí je zásadně za-

měřená proti očkování, ale
daleko větší část, téměř šede-
sát procent, si není jistá,“
řekl deníku Metro Jakub Dvo-
řáček, výkonný ředitel Asocia-
ce inovativního farmaceutic-
kého průmyslu. Dvořáček
uvádí, že za touto nejistotou
stojí nedostatek průběžných
a srozumitelných, vědecky
podložených informací
ohledně vakcín proti nemoci
covid-19. „Zároveň tu působí
obrovský dezinformační
tlak,“ upozorňuje Dvořáček.
Tento tlak stojí i za tím, že

ministerstvo zdravotnictví za-
čalo tento týden využívat od-
borné rozbory a mapování
dezinformací týkajících se ko-
ronaviru, nákazy covidem
a všech nepravd, které se lavi-
novitě šíří na sítích. „Minis-
terstvo od nás jednou týdně
dostane několikastránkový
výstup s podrobnostmi a zdro-
ji takových dezinformací,“
uvádí František Vrábel ze spo-

lečnosti Semantic Vision, kte-
rá se problematikou zabývá.
Průvodním jevem je to, že na
rozšiřování poplašných infor-
mací, například, že za náka-
zou je softwarový král Bill
Gates, se „úspěšně“ podílí i
mnohé české známé tváře,
především ty z umělecké sfé-
ry.
Popírat jejich názory, včet-

ně odporu proti chystanému
očkování na covid-19, je pro
odborníky potom velice obtíž-
né. „Česko je na světovém
chvostu proočkovanosti pro-
ti pneumokoku (bakterie způ-
sobující například zánět
mozkových blan – pozn. re-
dakce). Je alarmující, že se ab-
sence tohoto očkování týká
více než šedesáti procent
dětí,“ vysvětluje pro deník
Metro primářka pražské Kli-
niky infekčních, parazitár-
ních a tropických nemocí Ne-
mocnice Na Bulovce Hana Ro-
háčová. Podle ní za tím stojí

především působení nejrůz-
nějších antivakcinačních sku-
pin. „Čeká nás nelehká cesta,
pokud chceme dosáhnout
60 až 70 procent proočkova-
nosti, která v populaci zasta-
ví šíření viru a umožní návrat

do běžného života,“ říká Ja-
kub Dvořáček z farmaceutic-
ké asociace. Pro lidi, kteří ne-
sledují odborné informace, je
podle něho jednoduché nale-
tět všemožným dezinformá-
torům. PAVEL HRABICA

Jsou lidé, kteří odmítají, jsou
lidé, kteří chtějí pomoci. Co
vás čeká a nemine, když se
rozhodnete, že na sobě nechá-
te testovat vakcínu proti covi-
du-19? Nebo jiný lék na jinou
nemoc? Na to pro deník Met-
ro odpovídá epidemiolog
a odborník se zkušenostmi
z vývoje a hodnocení vakcín
Igor Kohl z 3. lékařské fakul-
ty Univerzity Karlovy Praha.

Na co se musím, rozhod-
nu-li se, jako potenciální
zájemce připravit?
Předně chci upozornit, že

účastník klinického hodnoce-
ní, jak se testování odborně
nazývá, není žádným „pokus-
ným králíkem“, protože se
jedná o přísně kontrolovaný
proces. Je seznámen se všemi
detaily, přínosy, ale i riziky.
Pokud se pro spolupráci roz-
hodne, musí samozřejmě po-
depsat Formulář informova-
ného souhlasu. Pak už se
může věnovat všem procedu-
rám. Všechny informace jsou
důvěrné, dobrovolník je se-
známen s tím, jak budou
jeho soukromí i důvěrnost za-
chovány.

Co všechno jako účastník
studie absolvuji?
Například očkování, odbě-

ry krve, hlášení případných
nežádoucích účinků.

Jaký musí být zdravotní
stav účastníka?
V naprosté většině se jedná

o zdravé dobrovolníky. Ale
jedná se i o lidi, kdy chceme
znát odpověď na otázku, jaká
je účinnost u určité rizikové
skupiny, proto jsou zařazová-
ny i osoby s určitým zdravot-
ním stavem, například HIV
pozitivní jedinci.

Vyžadují lékaři při výběru
dobrovolníka jeho zdra-
votní dokumentaci hodně
daleko do historie?
U potenciálního účastníka

studie se pochopitelně zkou-
má nejen celkový aktuální
zdravotní stav, ale podle zdra-
votní dokumentace i všechna
onemocnění, operace a další
zdravotní problémy, které
v minulosti překonal. Podle
druhu vakcíny se provádějí
protokolem předem specifi-
kovaná vyšetření. Jen pro ilu-
straci – u žen se provádí těho-
tenský test, ten musí být ne-
gativní.

Jak dlouho taková studie
probíhá? Jsou to měsíce,
nebo roky?
Záleží na tom, ve které fázi

studie se zapojíte. Pak záleží
i na dané vakcíně, očkovacím
schématu a dalších okolnos-
tech. Vše může trvat několik
měsíců až let.

Uchazeče určitě zajímá,
jak se řeší případná zdra-
votní rizika spojená s tes-
továním.
Každá farmaceutická spo-

lečnost, která se rozhodne
pro klinické hodnocení vyví-
jené kandidátní vakcíny, si
sjednává pojištění kryjící veš-
kerá možná rizika související
s účastí v projektu. Pokud se
u subjektu, tedy konkrétního
dobrovolníka, objeví jakékoli
závažné zdravotní problémy
v souvislosti s hodnocenou
vakcínou nebo s úkony ve stu-
dii, jsou mu hrazeny veškeré
léčební náklady, které s tím
přímo souvisí.

Jsou lidé, kteří darují krev
za peníze. Čekají na dobro-
volníka také nějaké bene-
fity tohoto druhu?
Dospělí dobrovolníci mají

určitý finanční benefit za ab-
solvování každé předepsané
studijní návštěvy u zkoušejí-
cího. To se odvíjí jak od dru-
hu vakcíny, tak částečně od
fáze studie. Odměna se pohy-
buje kolem dvou až pěti tisíc
korun a její výše musí být
schválena nezávislou etickou
komisí, aby nedocházelo
k neetickému uplácení sub-
jektu ve studii. To se netýká
dětí, u těch nesmí klinické
hodnocení přinášet žádnou fi-
nanční odměnu za účast. PH

Před 17 lety klesla v Británii
proočkovanost na spalničky
o 80 procent. Epidemii zažeh-
nalo až masové očkování.

● Loni Světová zdravotnická

organizace zrušila Česku,
Velké Británii, Řecku a Albánii
status zemí, ve kterých byly
spalničky vymýceny. Smrtelné
nemoci se dá předcházet
očkováním.

Aktivní fake news

30
Zhruba třicet nejrůznějších
serverů šíří po českém inter-
netovém prostoru dezinfor-
mace spojené s nemocí
covid-19.

14
Zpoždění českých koronaviro-
vých dezinformátorů za těmi
světovými představuje přibliž-
ně čtrnáct dní.

Citát

Šíří nepravdy o tom,
že vláda falšuje statisti-
ky, že situace není tak
vážná a že jde o jakýsi
komplot vlády s farma-
ceutickými firmami.
FRANTIŠEK VRÁBEL
SEMANTIC VISIONS

POKÁČ
„Vždycky si myslím, že jsem
napsal světový hit, a za chvíli
zjistím, že je to hrozné“

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

UŽ ZÍTRA

Testování vakcín. Nejde
o žádné „pokusné králíky“

inzerce

Zkušenost z Velké Británie se spalničkami – mylný pocit

Úspěch očkování je závislý
i na potírání dezinformátorů
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Opět mohou
otevřít obchody,
restaurace, muzea
nebo památky.
Končí noční zákaz
vycházení.

Opatření v boji proti covi-
du-19 se zmírňují. Po přecho-
du ze čtvrtého na třetí stupeň
pohotovosti protiepidemické-
ho systému PES mohou zno-
vu otevřít všechny obchody,
provozovny služeb či restau-
race. Částečně i muzea, gale-
rie, knihovny, zoo či kulturní
památky a také třeba herny
a kasina. Naopak divadla,
kina a koncertní sály zůsta-
nou bez lidí. Kulturní akce se
totiž i ve třetím stupni mo-
hou konat jen bez diváků. Na
střídavou výuku přejdou stu-
denti středních a vyšších od-
borných škol. U vysokých
škol pokračuje distanční vý-
uka, pouze první ročníkymo-
hou mít prezenční výuku,
a to ve skupinách po nejvýše
20 studentech. ČTK

Kammůžeme a nesmíme?

Provozovatelé sportovních areálů, galerií nebo hospodští – všichni jsou připraveni. 4x ČTK

I po dnešku zůstanou povinné
roušky ve všech vnitřních pro-
storách a na vybraných veřejně
přístupných místech.

● Otevřené budou moci být
už všechny obchody bez výjim-
ky, zároveň se ruší zákaz
prodeje v neděli o státních
svátcích. Ve čtvrtém stupni je
oproti třetímu povolen jen
prodej základních potřeb.

● Nadále ale bude i ve třetím
stupni platit omezení počtu
lidí v obchodě na jednoho
zákazníka na 15 metrů čtvereč-
ních plochy a dodržování
dvoumetrových rozestupů
mezi zákazníky.

● Povoleny jsou i prodeje kaprů
za dodržení pravidel pro ven-
kovní trhy i venkovní prodeje
vánočních stromků za dodrže-
ní obecných opatření. Restau-
race budou také moci znovu
otevřít. Zatím mohly mít
otevřené jen výdejní okénko
mimo dobu nočního zákazu
vycházení.

● Mohou se nově otevřít také
všechny provozovny služeb.
V případě kadeřnictví, kosme-
tik nebo pedikúry a manikúry
platí stejně jako v obchodech
omezení počtu zákazníků na
jednoho na 15 metrů čtvereč-
ních a povinnost dvoumetro-
vých rozestupů mezi klienty.
Zaměstnanci musí mít ochra-

nu nosu a úst a také zákazníci
by měli mít roušku, pokud je
to možné.

● Bez omezení mohou ve čtvrtek
otevřít i hotely a další ubytova-
cí zařízení. Pro personál a hos-
ty jsou ale povinné roušky
a u vchodu a na recepci musí
být k dispozici dezinfekce.

● Také již zcela skončí noční
zákaz vycházení. Končí i zákaz
pití alkoholu na veřejnosti.
Rovněž se z obecného omeze-
ní kapacity hromadných akcí
na šest lidí zvyšuje limit až na
50 lidí venku a deset uvnitř.

● Svateb, pohřbů či bohoslužeb
se může nově účastnit až
30 lidí, tedy o polovinu více
než ve čtvrtém stupni.

● Sportovní akce se mohou ko-
nat i amatérské. Dosud byly
povoleny jen profesionální
soutěže. Nadále ale nemohou
přijít na sportovní akce diváci.

● Otevřou se vnitřní sportoviště
pro individuální sporty, avšak
nejvýše pro deset lidí najed-
nou. Částečně mohou obnovit
provoz i bazény či fitness
a wellness centra. Jsou umož-
něny návštěvy ve věznicích.
Třeba návštěvy zařízení sociál-
ních služeb ale budou možné
až od soboty, a to s negativ-
ním testem nebo dokladem
o prodělání infekce.

Hospody

22
Budou otevřené od od 6 do
22 hodin, u stolu mohou být
maximálně čtyři lidé a kapaci-
ta obsazená do poloviny.

9,90
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CUKR KRYSTAL
1 kg

KINDER
SURPRISE
20 g |
100 g 74,50 Kč

TULLAMORE
DEW
40 % alk.
0,7 l
1 l 399,86 Kč

KUŘE
chlazené
cena za 1 kg

TYČINKA ORION
různé druhy
35/45 g
100 g 19,71/15,33 Kč

VEPŘOVÁ PLEC*
bez kosti,
balená ve vakuu
cena za 1 kg
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TRVANLIVÉ MLÉKO
polotučné,
1,5 % tuku | 1 l

BANÁNY
1 kg6,90

12,90 46%**

ODČTVRTKADOSTŘEDY
3.12. –9. 12. 2020

namikulášské
sladkosti

SLEVA
30%
a více

Více informací vnašemletáku.

Chyby v tisku vyhrazeny.Mohoubýt použity ilustrační fotografie. Vyhrazujeme si právo
změn. Množství zboží je omezené. *Takto označené produkty nenáleží do stálého
sortimentu, mohou být dodány na prodejny v menším množství, proto nabídka na
toto zboží platí pouzeprvní denuvedenéhoobdobí akce.Další podmínky nabídky na
www.penny.cz.

**Doporučenáprodejní cena výrobce.

Konečně! Češi po
týdnech jdou ven
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Velké uši, holá hla-
va a plandavý frak
jsou nejvýraznější
rysy, podle kterých
dospělí i děti po-
znají jednu z nej-
slavnějších českých
loutek, Spejbla.

Letos je tomu přesně sto let
od chvíle, kdy se Spejbl díky
plzeňskému loutkáři Josefu
Skupovi poprvé představil di-
vákům.
K symbolům plzeňského

loutkářství však nepatří jen
taťulda, jeho prostořeký Hur-
vínek nebo chytrolínka Má-
nička. Více než dvousetletá
tradice loutkářství je ve měs-
tě stále živá a dodnes baví
děti i dospělé, ať už pohádko-
vými příběhy, nebo zábavný-
mi scénkami s narážkami na
současné dění.

Loutkáři podporovali
národní obrození
Historie plzeňského lout-

kářství sahá až na počátek de-
vatenáctého století, kdy si di-
váci oblíbili představení ko-
čovných loutkářů, mezi které
patřil i Matěj Kopecký. Lout-
ková představení se hrála
v češtině a měla důležitou
roli v době národního obroze-
ní. První stálé loutkové diva-
dlo v Plzni se jmenovalo Ško-
dovo a otevřelo se na konci
devatenáctého století. V pl-
zeňském Muzeu loutek, kte-
ré je nyní uzavřené kvůli pro-
tikoronavirovým opatřením,
mohou návštěvníci za běž-

ných okolností vidět jeho zre-
konstruovanou podobu vy-
tvořenou přesně podle dobo-
vých negativů.
Na počátku dvacátého sto-

letí se zrodila první hvězda pl-
zeňské loutkové scény, Kašpá-
rek přezdívaný „revoluční“,
který svými kabaretními
scénkami s politickým přesa-
hem bavil především dospělé
obecenstvo. Za první světové
války nosila tato loutka kos-
tým v československých bar-
vách a podporovala národní-
ho ducha. Kašpárkovy štipla-
vé komentáře si odvážně do-
bíraly „pány z Vídně“ a legen-
dární se stala scénka, při kte-
ré Kašpárek symbolicky po-
chovával rakouského
dvouhlavého orla celý měsíc
před koncem války a s ním
spojeným rozpadem Rakous-
ka-Uherska.

Spejbl začínal
s Kašpárkem
Loutkovým divadlům se

v Plzni dále dařilo a dva roky
po skončení války se divá-
kům poprvé představila po-
stava Spejbla, kterou nyní po-
znávají lidé po celém světě.
Na počátku měl Spejbl před-
stavovat hospodského žvani-
la, který všemu rozumí, a ve
scénkách mu byl partnerem
šprýmař Kašpárek. Přestože
byl Spejblmezi diváky oblíbe-
ný, teprve s příchodem Hur-
vínka dostala představení ty
pravé grády a publikum se
mohlo potrhat smíchy. Lout-
ku Spejblova syna vyřezal
jako překvapení další vý-
znamný plzeňský loutkář
Gustav Nosek.
Kromě divadelních vystou-

pení se Spejbl s Hurvínkem

objevili také v rozhlase, na
gramofonových deskách
a v knihách. V roce 1930 Sku-
pa v Plzni založil první profe-
sionální loutkovou scénu
v tehdejším Československu.
Jeho jméno nese i festival
loutkových a alternativních
divadel Skupova Plzeň, jehož
34. ročník musel být zrušen.
Humorné scénky roztržité-

ho otce a drzého syna baví
děti i v současnosti. „Někdy
je pro nás až překvapivé, ale
radostné, že nejmladší ná-
vštěvníci postavy Spejbla
a Hurvínka většinou znají.
Znají také jejich kamarády
Máničku a pejska Žeryka. Ro-
dičům a prarodičům patří

uznání, že své ratolesti učí
o slávě a významu těchto pů-
vodem plzeňských loutek,“
říká pedagožkaMuzea loutek
Plzeň Jana Košová.

Pro loutkáře je důležitý
kontakt s publikem
VPlzni za běžných okolnos-

tí funguje několik profesio-
nálních loutkohereckých sou-
borů, které uvádí díla od zná-
mých autorů a také vlastní
tvorbu. Kromě toho existují
veměstě a okolí desítky,mož-
ná i stovky amatérských sou-
borů. Od roku 1928 vystupu-
je plzeňský divadelní soubor
V Boudě, jenž v představe-
ních pracuje s historickými
marionetami na nitích sta-
rých i sto let a zároveň se sna-
ží zapojit moderní a netradič-
ní divadelní formy.
„Živý kontakt s publikem

je pro nás velmi důležitý. Di-
váci reagují na vzniklé situa-
ce, my cítíme jejich odezvu
a z toho máme radost. Naše
loutkové divadlo převážně na-
vštěvují děti ve věku od dvou
do šesti let. Podle toho vybírá-
me pohádky, dbáme na to,
aby hra měla spád, a vymýšlí-
me příběhy s loutkovými ak-
cemi. Po skončení si děti mo-
hou loutky prohlédnout v zá-
kulisí. Vyzkouší jejich ovládá-
ní a rodiče si je rádi s loutka-
mi fotografují,“ popsal princi-
pál divadla V Boudě Jiří Fiala,
jenž se těší na obnovení před-
stavení po skončení protiko-
ronavirových opatření. METRO

Na samém počátku měl Spejbl představovat hospodského žvanila.

Momentka ze hry Spejbl versus Drákula 2x MAFRA

Taťulda Spejbl oslavuje
stovku, hrál i se Švejkem

Josef Spejbl

Přinášíme pět zajímavostí,
jež o Spejblovi možná nevíte.

● Jeho křestní jméno je Josef.
Podle vzpomínek Josefa Sku-
py vzniklo jméno zcela spon-
tánně a už mu zůstalo. Po-
jmenování Spejbl nemá jas-
ný původ, může jít o zkomo-
leninu výrazu bejbl, což
v němčině znamená hlupák
nebo popleta.

● V prvním vystoupení po
boku Kašpárka Spejbl vystu-
poval jako cvičenec na
hrazdě.

● Před vytvořením dvojice
s Hurvínkem Spejbl vystřídal
několik partnerů. Kromě
Kašpárka to byl například
šibal Seligmánek nebo pan-
táta Vočáhlo, a dokonce
loutkový Švejk.

● Za druhé světové války byl
Josef Skupa zatčen a loutky
Spejbla a Hurvínka skončily
v trezoru gestapa. Po osvo-
bození je američtí vojáci vy-
hodili na smetiště, odkud je
zachránil plzeňský školák.

● Spejblovo oblečení do plan-
davého fraku má podtrho-
vat jeho charakter maloměst-
ského všeználka, který ale
všechno poplete, což podtr-
huje jeho obutí do dřeváků.
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Netradiční výměnný obchod
mohl zřejmě za nasazení ně-
kolika desítek policistů pátra-
jících po pohřešovaném 74le-
tém seniorovi z Dřevnovic na
Prostějovsku.
Důchodce se ztratil poté,

co si vyšel na procházku s po-
níkem, ani po pěti hodinách
se však nevrátil domů. Pátrat
po něm začali i policisté ze

sousedního Jihomoravského
kraje, seniora nakonec našli
ležet opilého v příkopu u sil-
nice. „Během vycházky totiž
zvíře směnil za lahev slivovi-
ce,“ sdělil mluvčí prostějov-
ské policie František Koří-
nek. Muž podle policie odešel
z domu na procházku s poní-
kem odpoledne, jeho žena se
na policii obrátila ve večer-

ních hodinách s tvrzením, že
se vždy pohyboval v okolí
bydliště. „Vzhledem k věku
pohřešovaného, s ním souvi-
sejícím zdravotním stavem
a povětrnostním podmín-
kám místní policisté okamži-
tě zorganizovali pátrací
akci,“ uvedl policejní mluvčí.
Zapojeni byli i psovodi a poli-
cisté z Jihomoravského kraje.

O hodinu později muže našli
v příkopu u Chvalkovic na
Hané na Vyškovsku, jen pár
kilometrů od jeho bydliště.
„Prvotní podezření, že se stal
obětí dopravní nehody, se vy-
loučilo. Policistům sám sdě-
lil, že do příkopu spadl poté,
co byl oslněn protijedoucím
vozidlem,“ doplnil policejní
mluvčí. Dalším šetřením poli-

cisté zjistili, že vliv na pád
muže do příkopu měl zřejmě
také požitý alkohol. Provede-
nou dechovou zkouškou
u zjevně opiléhomuže změři-
li hodnotu 1,8 promile alko-
holu. Otázka absence poníka
se přitom vyřešila vzápětí.
Muž policistům přiznal, že
koně vyměnil za lahev slivovi-
ce a tu potom vypil. ČTK

Kvůli únikům
různých látek do
Bečvy kontroluje
inspekce životního
prostředí 15 firem.

V Bečvě se opět ocitly nezná-
mé a jedovaté látky. Česká in-
spekce životního prostředí by
podle místopředsedkyně Se-
nátu Jitky Seitlové měla zvá-

žit uzavření výpusti, ze které
opakovaně látky do řeky uni-
kají. Lidovecký předseda Ma-
rian Jurečka se zlobí, že jedná-
ní ve Sněmovně o problému
bude dnes odsunuto. Kritizu-
je také to, že dosud není vyšet-
řeno, kdo může za zářijový
únik kyanidu, který pro život
v řece znamenal ekologickou
katastrofu. Do zdecimované
Bečvy se včera opět dostala je-
dovatá látka, zatím se neví,
o jakou šlo. Na rozdíl od přípa-
du v září, kdy uhynulo 40 tun

ryb. Tehdy byly v řece nale-
zen kyanid, což ověřilo něko-
lik laboratoří. Další případ se
stal v říjnu, kdy tam unikl po-
tenciálně karcinogenní a aler-
genní nikl. Kolem řeky je ně-
kolik firem pracujících s che-
mikáliemi.
Podniky od včerejška kon-

troluje Česká inspekce život-
ního prostředí. „Mezi nimi je
i valašskomeziříčská chemič-
ka DEZA,“ řekl ministr život-
ního prostředí Richard Bra-
bec. ČTK a MET

Rozpočet. Návrhy
přesunů peněz
Poslanci ve druhém čtení
návrhu státního rozpočtu
na příští rok navrhli včera
přesuny uvnitř rozpočtu
v celkovém objemu zhru-
ba 279 miliard korun. Je
to víc než loni, kdy navrh-
li přesunout 177 miliard
korun. Navržené přesuny
představují zhruba 15 pro-
cent plánovaných výdajů
rozpočtu. O všech návr-
zích a o rozpočtu jako
o celku rozhodnou poslan-
ci při jeho závěrečném
schvalování 16. prosince.

Poslance bude čekat hlaso-
vání o stovce návrhů. Ná-
vrh rozpočtu počítá se
schodkem 320 miliard ko-
run, celkovými výdaji
1808,3 a příjmy 1488,3 mi-
liardy korun. Nepočítá ale
s dopady schváleného da-
ňového balíčku, který po-
dle dosavadních předpo-
kladů připraví veřejné roz-
počty asi o 130 miliard ko-
run. Občanští demokraté
předložili návrh, který
má v souhrnu ušetřit výda-
je za 80,8 miliardy korun.
Jenom na platech ve stát-
ním sektoru chce ODS
ušetřit asi 17 miliard ko-
run. ČTK

SPECIÁL VÁNOCE VE SLUNEČNÉ 21.–25. 12. 2020 Po–Pá 13.00–14.00

VÁNOČNÍ
POHLAZENÍ
SE ZDEŇKEM
JUNÁKEM

regiony.rozhlas.cz

Praha 100.7 FM | R-REGION Brno 93.1 FM | 106.5 FM | R-BRNO Ostrava 99.0 FM | 107. 3 FM | R-OVA
Plzeň 91.0 FM | 106.7 FM | R-PLZEN Liberec 102.3 FM | R-LBC Olomouc 92.8 FM | 106.8 FM | R-OL
České Budějovice 106.4 FM | R-CB Ústí nad Labem 88.8 FM | R-SEVER Hradec Králové 90.5 FM
95.3 FM | R-HK Pardubice 101.0 FM | 104.7 FM | R-PCE Zlín 97.5 FM | R-ZLIN Jihlava 87.9 FM
R-VYSOC Karlovy Vary 91.0 FM | R-KVARY

během adventu Po–Pá 9.45–10.00
vánoční tradice& velká vánoční soutěž

Padl návrh zavřít
u řeky Bečvy kohouty

Krátce

inzerce

Senior ve škarpě. Vyměnil poníka za slivovici
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Ve Švýcarsku je
fondue doslova
jednička.O tom,
jak bezpečné je ho
nyní jíst, se vedou
bouřlivé diskuse.

Je ještě možné vychutnat si
fondue beze strachu, že koro-
navirus od souseda přistane
z jeho vidličky na našem
kousku chleba? Objevují se
nápady, ať si každý stolovník
vezme dvě vidličky a jeden
nůž. Jednu vidličku na to, aby
si nabral ve fondue, nůž na
to, aby namočený chléb vyn-
dal, a druhou vidličku na to,
aby ho snědl.
Vmédiích přicházejí na po-

moc experti. Mezi nimi i slav-
ný ženevský epidemiolog Di-
dier Pittet. „Jestli je s fondue
spojeno nějaké riziko? Určitě
ne,“ ujišťuje. Konzumenty

uklidňují také švýcarští sýra-
ři. Tvrdí, že o problému jedna-
li a dospěli k závěru, že náka-
za prostřednictvím fondue je
nepravděpodobná.
Curyšský profesor Chris-

tian Ruef, expert na infekční
choroby, uvedl, že rozpuště-
ný sýr dosahuje teploty, kte-
rá postačuje ke zničení každé-
ho viru. Vyzývá však k obe-
zřetnosti a doporučuje konzu-
movat pokrm vmalých skupi-

nách, či dokonce jen ve dvou.
„Problém spočívá v tom, že se-
díte u stolu v omezeném pro-
storu, mluvíte nahlas, směje-
te se či zpíváte. To jsou ideál-
ní podmínky pro šíření viru,“
říká. Stejně to vnímá i Gérald
Bongioanni, šéf slavného že-
nevského Café du Soleil, kde
se v zimě podává až 300 fon-
due denně. „Nebezpečí nespo-
čívá ve fondue, ale v tom, že
se sedí těsně vedle sebe,“ zdů-
razňuje.
Na internetu se množí růz-

né rady. „Jezte fondue s rybář-
skýmprutem,“ navrhuje kdo-
si, kdo má péči o to, aby se
udržovaly rozestupy.
Každý švýcarský region má

svoji recepturu. Jde o vynika-
jící pokrm, který dokonce
zemi reprezentoval na Světo-
vé výstavě v New Yorku
v roce 1940. První recepty se
objevily v 17. století. Švýcar-
ským národním pokrmem se
fondue stalo v poloviněminu-
lého století. ČTK a MET

Sýrové fondue PROFIMEDIA.CZ

Na tradiční jídlo
rybářský prut?

inzerce

Přiblížily se další volby
Izraelský parlament včera při předběžném hlasování
schválil návrh na své rozpuštění a vyhlášení předčasných
voleb. Byly by čtvrté za poslední dva roky. Důvodem
předložení návrhu jsou vleklé spory kolem rozpočtu
ve vládní koalici. Na snímku jsou izraelští demonstranti
s maskami zobrazujícími dosavadní koaliční partnery –
premiéra Benjamina Netanjahua a ministra obrany Ben-
nyho Gance. AP
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Očkovací látku má
v první fázi dostat
na 50 nemocnic
v celé zemi.

Británie včera jako první na
světě schválila pro nouzové
použití vakcínu proti covi-
du-19 od americké farmaceu-
tické společnosti Pfizer a ně-
mecké firmy BioNTech. Do-
stupná má být po celé zemi
od příštího týdne.
„Vláda přijala doporučení

lékové agenturyMHRA schvá-
lit vakcínu proti covidu-19 od
Pfizeru a BioNTechu k použi-
tí,“ uvedl včera kabinet.
Ministr zdravotnictví Matt

Hancock řekl, že je na přijetí
očkovací látky připravena
zhruba padesátka nemocnic
po celé zemi. S distribucí prv-
ních 800 tisíc dávek pomůže
i armáda. „Jsem velmi hrdý,
že Spojené království je první

zemí na světě, která má kli-
nicky schválenou vakcínu,“
uvedl. Agentura Reuters při-
pomněla, že svými vakcína-
mi obyvatele očkují už i Čína
a Rusko.
Podle hlavního zdravotnic-

kého poradce britské vlády
ChriseWhittyho potrvá až do
jara, než se vakcína dostane

všem lidem z nejvíce zranitel-
ných skupin, kteří o ni proje-
ví zájem. První na řadě mají
být zaměstnanci ve zdravot-
nictví a obyvatelé domovů
pro seniory, dále by se vakcí-
na měla podat starším lidem.
Spojené království, jež má

zhruba 67 milionů obyvatel,
si u společností Pfizer a BioN-
Tech objednalo 40 milionů
dávek očkovací látky, tedy do-
statek pro 20 milionů lidí.
Aby vakcína člověka ochráni-
la, musí ji lékaři podat ve
dvou dávkách s odstupem tří
týdnů.
ŠéfkaMHRA June Raineová

ale uvedla, že britský schvalo-
vací proces začal již v polovi-
ně roku a byl mimořádně dů-
kladný a vědecky přísný.
„Bezpečnost lidí bude vždy
na prvnímmístě,“ uvedla Rai-
neová. Očkovací látka vyvinu-
tá ve spolupráci firem Pfizer
a BioNTech má podle klinic-
kých testů až 95procentní
účinnost. ČTK a MET

Vakcína a Evropská unie

Bezpečnost očkovacích látek
zkoumá Evropská agentura
pro léčivé přípravky (EMA).

● Zkoumání vakcíny firem Pfi-
zer a BioNTech by mohla do-
končit do 29. prosince.

● Do 12. ledna by měla zvlád-
nout i vakcínu americké fir-
my Moderna.

● Rozhodnutí EMA musí od-
souhlasit Evropská komise.

Lyžování až od 24. prosince
Rakousko začne od pondělí začít uvolňovat opatření, kte-
rá přijalo kvůli koronaviru. Od pondělí se otevřou základ-
ní školy, obchody, muzea či knihovny. Venkovní zimní
sporty včetně lyžování budou však možné až od 24. pro-
since. Zahraniční turisty ale čeká výrazné omezení. Od
7. prosince do 10. ledna budou muset do desetidenní ka-
rantény všichni, kteří přijedou z rizikových oblastí. Po
pěti dnech bude možné se z ní dostat, pokud bude mít
člověk negativní test na koronavirus. V celé zemi navíc
do 7. ledna budou uzavřeny hotely a restaurace. ČTK

PROFIMEDIA.CZ

Británie schválila
použití vakcíny

POKUD JE TO MOŽNÉ,
DODRŽUJTE BEZPEČNOU
VZDÁLENOST
SNÍŽÍTE RIZIKO
KAPÉNKOVÉHO
PŘENOSU NÁKAZY
koronavirus.mzcr.cz

inzerce
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Elitní jednotka slovenské po-
licie NAKA zasahovala od vče-
rejšího rána na několika mís-
tech proti současným a býva-
lým funkcionářům policie
a tajné služby. Podle Denní-
ku N vyšetřovatelé obvinili
mimo jiné i bývalého policej-
ního prezidenta Milana Lu-
čanského.
Mluvčí policejního prezi-

diaMichal Slivka uvedl, že po-
licisté v rámci akce s krycím
názvem Jidáš obvinili osm
lidí, šest jich zadrželi. Jde
o osoby, které působily nebo
stále působí ve vysokých
funkcích policejního sboru,
zpravodajské služby SIS a kri-
minálního úřadu Finanční
správy.
Policie konkrétní jména ob-

viněných neuvedla. Server
Denník N ale napsal, že vyšet-

řovatelé NAKA zadrželi
mimo jiné náměstka ředitele
Slovenské informační služby
(SIS) Borise Beňu nebo Petra
Gašparoviče, jenž byl done-
dávna šéfem kontrarozvědky
SIS. Lučanský mezi zadržený-

mi zatím není, neboť byl vče-
ra na cestě z Chorvatska na
Slovensko. S policií se doho-
dl, že k výslechu přijde.
Policisté podle médií rov-

něž zadrželi bývalého šéfa
Úřadu zvláštních policejních

činností Ministerstva vnitra
Jozefa Reháka, jenž řídil
útvar, který měl na starosti
odposlechy a sledování. Zadr-
žen je údajně i někdejší vice-
prezident Finanční správy Da-
niel Čech.

Obvinění se podle vyšetřo-
vatelů dopustili mimo jiné
korupce. Jeden je obviněn ze
založení, zosnování a podpo-
rování zločinecké skupiny.
Trestných činů se dopouštěli
dlouhodobě. ČTK a MET

Dostal víc
Slovenský Nejvyšší soud
včera zpřísnil trest vraho-
vi novináře Jána Kuciaka
a jeho partnerky Martiny
Kušnírové. Miroslavu
Marčekovi vyměřil 25 let
vězení, což je o dva roky
více než soud první in-
stance. Proti verdiktu se
nelze odvolat. ČTK

inzerce

Krátce

Veliký Josef
Španělské město Alican-
te se zapsalo do Guin-
nessovy knihy rekordů
největším betlémem
a přebralo tak prvenství
mexickému Monterrey.
Nejvyšší postavou betlé-
mu je svatý Josef, který
měří 18 metrů.

Premiér zůstává
Thajský ústavní soud vče-
ra rozhodl ve prospěch
premiéra Prajutcha
Čan-Oči, kterého opozič-
ní politici vinili ze střetu
zájmů. Předseda vlády
tak může nadále zůstat
ve funkci. V zemi ale po-
kračují protesty. ČTK

Slovensko. Zatčení policejních špiček



www.metro.cz KULTURA čtvrtek 3. prosince 2020 20

Adam Plachetka, jeden z nej-
známějších operních pěvců
světa, se podruhé pustil do
muzikálových vod a nahrál al-
bum Music Man. V rozhovo-
ru pro deník Metro také vy-
právěl, jak zvelebil svůj vin-
ný sklípek na Moravě i jak se
na jaře málem nestihl vrátit
z New Yorku.

Nedávno vyšlo vaše nové
albumMusic Man. Využil
jste volného času k jeho
přípravě?
Ne, všechno proběhlo po-

dle plánu, naopak jsme byli
rádi, že do něj koronavirus
nezasáhl. Desku jsem nahrá-
val se Symfonickým or-
chestrem Českého rozhlasu
pod taktovkou Roberta Jind-
ry. Budova Rozhlasu je strate-
gická a platila tam přísnější
opatření než v jiných nahrá-
vacích studiích. Natáčeli
jsmena přelomu června a čer-
vence, kdy bylo vše v podsta-
tě nejvolnější. Přípravy trvaly
dva roky, bylo potřeba sklad-
by nejen vybrat, ale i zaranžo-
vat a najít volný čas nás
všech.

Podle čeho jste volil písně?
Na rozdíl od prvního alba,

kdy jsem vybíral to, co jsem si
byl jist, že mám zpívat, tady
jsem popustil uzdu fantazii.
Vybral jsem zčásti i skladby,
které jsem si chtěl zazpívat,
i když jsem nevěděl úplně jis-
tě, jestli se můj hlas na ně
bude hodit. Je to zase úplně
něco jiného, než co jsem do-
teď natočil. Přemýšlel jsem,
jestli půjde spíš o pozitivní
změnu, nebo jestli si budu
říkat, že jsem se na to měl vy-
kašlat. Ve finále mám pocit,
že je to mnohem barevnější

a různorodější než první
cédéčko. Jsem hrozně rád, že
jsme se tím směrem vydali.

Zpíváte zde například
skladbu hospodského
Thénardiera z Bídníků. To
jsem si vás skutečně ne-
uměla představit ve sklad-
bě takového ošuntělého
a obhroublého člověka.
Dohodli jsme se už při tvor-

bě první desky, že ke
skladbám budeme přistupo-
vat jinak ne jako popáci.
Jsme pyšní na to, že točíme
se Symfonickým orchestrem
Českého rozhlasu, což takto
minimálně u nás posledních
několik desetiletí nikdo nena-
hrál. Opravdu vše bylo nahrá-
no na reproduktory naživo
a pohromadě, úplně nejakus-
tičtější zvuk, co jde. Tím pá-
dem ani já si nehraji na to, že
bych neměl operní pozadí. In-
terpretuji vše tak, jak by to
v mých očích mělo vypadat
a jak já jsem schopen se
k dané skladbě postavit,
abych si za ní stál.

Dokáže operní pěvec za-
zpívat tak, aby nebylo po-
znat, že jím je?
Je to případ od případu.

Myslím si, že když se zpívá
přirozeně, je otázkou, jestli
chcete, aby to tak znělo.
Uměl bych zazpívat bez vibrá-
ta, ale tak by mě to nebavilo
a nelíbilo se mi. Zároveň to
ode mě bude vždy znít tro-
chu jinak, a když budu zpívat
s někým z popu, bude se mu-
set jeho hlas nějak vyrovnat.

Jste světoběžník, kde je
pro vás vlastně doma?
Teď bylo půl roku „doma“

na Moravě. Ale jinak bych

řekl Praha a Vídeň. V Praze
jsem žil do 25 let, takže tu
mám kamarády z dětství,
vzpomínky a rodinu. Ve Víd-
ni posledních deset, takže
tammámaktuálnější kontak-
ty. Ale když si mám předsta-
vit, že bych se nikdy nevrátil
do Prahy a nikdy nevrátil do
Vídně, tak by semi víc stýska-
lo po Praze.

Vašemanažerka mi částeč-
ně prozradila, teď už
úsměvnou, historku
o vašem zážitku a cestová-
ní mezi Prahou a New
Yorkem na záskok v Met-
ropolitní opeře před
první vlnou karantény –
že jste se málem nestihl
vrátit zpět. Jak to tehdy
bylo?

Psali mi v noci z pondělí na
úterý z New Yorku, jestli
bych ve středu a sobotu mohl
zahrát poslední dvě předsta-
vení inscenace, ve které jsem
hrál, když byla nová. Hledali
záskok za kolegu z Itálie, kde
tou dobou už byla špatná si-
tuace, a on chtěl jet za rodi-
nou. Musel jsem jim ale na-
psat, že bohužel ne, protože
účinkuji další dny v Praze
v představeních, která se na-
táčí pro televizi, a už mají se
mnou některé záběry natoče-
né, tak ani nemůže nikdo za-
skočit. Ráno jsem odvezl dce-
ru do školky, šel na jednání
a záhy zjistil, že žádné před-
stavení už nemám, protože
se vše v Česku ruší. Začal
jsem tedy řešit, jestli bych
mohl odletět, a v jednu hodi-
nu odpoledne už jsem seděl
v letadle. Odehrál jsem tam
středeční představení a bě-
hemněj už vyhlásili, že se ne-
bude moct od soboty létat
z Evropy, já jsem měl zpátky
letět až v neděli. Bylo mi jas-
né, že se budu špatně vracet,
ale vymýšlel jsem, jak by to
s různými přestupy šlo. Ná-
sledně u nás vyhlásili nouzo-
vý stav a to už jsem řekl, že se
musím okamžitě vrátit
domů, že pak už by se mi to
nemuselo povést, což v diva-
dle pochopili. Než jsem si ale
na hotelu sbalil věci a vrátil
se zpět, zjistil jsem, že i Met-
ropolitní opera se bude zaví-
rat. Měl jsem však štěstí, že
jsem byl první, pro koho ten
den řešili letenku. Potom
tam holky v kanceláři měly

pořád na uchu telefon a zajiš-
ťovaly letenky do Evropy pro
třeba padesát lidí. Já se stihl
krásně vrátit, sbalili jsme se
s rodinou a odjeli na Moravu,
kde jsme s přestávkami byli
až do konce srpna.

Dočetla jsem se, že jste si
na Znojemsku koupil vin-
ný sklípek. Jste znalec
vína, nebomilovník?
Znalec bych rozhodně neří-

kal, něco poznám, teď ještě
ten rok měl plus v tom, že
jsem měl čas si projít skoro
celý vinařský rok. Chodil
jsem pomáhat kamarádům,
co mají kousek od nás vinici.
Bavilo mě, že člověk viděl, co
se za tím skrývá a co vše je po-
třeba udělat, aby se pak z lah-
ve dalo vypít víno. Ale znal-
cem určitě nejsem.

Jak jste vlastně karanténu
zvládali?
Na Moravě bylo krásně,

tam člověk neměl pocit, že se
něco tak divného děje. Kdy-
bychměl být celou dobu tady
v Praze, myslím si, že bych
mluvil úplně jinak. Dcery si
to užily, pořád někde lítaly.
My jsme zase udělali strašně
moc restů, měli jsme čas do-
stavět a zrekonstruovat ještě
nějaké části sklípku, které
jsme předtím nestíhali. Díky
karanténě jsem u těch všech
prací, které prováděla i fir-
ma, mohl být, krásně nám
tam třeba zrekonstruovali
klenby, podlahy. Konečně je
všechno hotovo. Taky jsem si
užíval, že jsem měl víc času
na svoje dcery a občas si od-
skočil k práci.

Co teď? Máte nějaké plány?
Všechny velké produkce

mám zrušené. Ale minulou
neděli proběhl stream z Ost-
ravy v rámci Mezinárodního
hudebního festivalu Leoše Ja-
náčka. Potom televize i roz-
hlas připravují různé vánoč-
ní pořady, takže mě čeká na-
táčení koled. Mám pocit, že
teď pořád něco dělám. Taky
kolem cédéčka je teď spíšme-
diální práce než opravdická.
Do konce ledna jsem měl být
v New Yorku, což také padlo,
a od února bych měl znovu
pracovat buď na plánova-
ných akcích, nebo na těch, co
byly přesunuté z letoška. Ale
měl bych být teď hodně dlou-
ho v Česku.

Kmotrem se stal Vojtěch Dyk. Křest proběhl dle aktuálních regulí – s rozestupem. IVO DANKOVIČ

Adam Plachetka zpívá nejčastěji v Praze a ve Vídni. ARCHIV

IVETA
BENÁKOVÁ
iveta.benakova@metro.cz

Na albu jsem popustil uzdu
fantazii, říká Plachetka
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Performerka Lenka Morávko-
vá se po šesti letech vrací na
scénu. Její projekt My Name
Is Ann vydává singl Falling
Down, který předznamenává
novou desku. Hudebnice
a multimediální umělkyně
pocházející z Českého ráje
žije posledních pár let převáž-
ně v Los Angeles, kde díky
svému unikátnímu elektro-
nickému nástroji z českého
skla získala exkluzivní vízum
pro výjimečné umělce. „Při-
padám si často jako Indiana
Jones v hudebním byznysu,“
směje se své dobrodružné ces-
tě. Klip z nové desky se natá-
čel na zřícenině a Lenku
v něm doprovází chameleon-
ka Malkowich a dvě věrné ta-
neční múzy, které jsou sou-
částí projektu už od prvního
turné – sesterské duo Svatava
a Šárka Kobzovy z tanečního
studia Elements Community.

Posledních několik let je
tvůj život plný přesunů,
změn a nejistot, že?
Jo, dost náročný. Chtěla

jsem si teď udělat něco jen
pro radost, co bude čirá zába-
va. A to promě určitě bylo na-
táčení a vymýšlení klipu,
a hlavně spolupráce na cho-
reografii, protože tanec milu-
ju a dost mi v životě chybí.
Ale už nikdy nechci shánět
chameleona do klipu! Sklad-
ba samotná vznikla už před
pár lety z ryze osobního zážit-

ku s jedním mužem z losan-
geleské scény, se kterým
jsme se do sebe bláznivě za-
milovali a odjeli jsme spolu
na americké turné. To skonči-
lo mým desetihodinovým
nočním výslechem na hrani-
cích Kanady a USA, odkudmě
vrátili zpět do Česka – netuši-
la jsem tehdy, že pokud hraju
zadarmo, musím mít speciál-
ní vízum. Od té doby pro mě
ta skladba byla takovou ně-
mou výčitkou, protože nebyl
čas na dokončení, měla
spoustu verzí a proměnila se
dost podobně jako ten vztah.
Takže vydáním singlu a neče-
kaně i klipu jsem si splatila

vlastní dluh, taková malá
domů. Můžu si vydechnout.

Původně jsi studovala žur-
nalistiku. To je nuda?
To je teda hodně na tělo, bý-

valý kolego. Byla jsem hudeb-
ní publicistka kritička přes
deset let, pracovat jsem zača-
la už v jednadvaceti psaním
pod legendárním Vojtou Lin-
daurem v Rock&Popu o expe-
rimentální elektronice a byla
to po celou dobu moje obrov-
ská vášeň. Bavilo mě přispí-
vat k budování nové hudební
scény, přinášet sem novou
hudbu ze zahraničních festi-
valů, připadalomi hrozně no-
vátorské a důležité vysvětlo-
vat lidem, že nejen popem je
člověk živ.

A pak přišla vlastní hudba.
Po vydání prvního alba My

Name Is Ann jsem nějak pře-
stávala vidět smysl v hodnoce-
ní hudby jiných lidí amoje vá-
šeň se začala úplně přelévat
do vlastní hudební tvorby,
kde jsem měla pocit svobody
a novátorství i dál. Navíc co si
budeme nalhávat, kritika
v Česku je taková často aro-
gantní intelektuálská exhibi-
ce se spoustou ega a jedu –
a to mi začalo být trapné.

Co tedy pro tebe znamená
dělat hudbu?
Hudba je promě největší ži-

votní výzva, nikdy nekončící
cesta, na které budu neustále
padat na kolena, zakrvácená
vstávat a půjdu dál. Čelení ne-
ustálým nejistotám jak fi-
nančním, tak osobním. Napří-
klad psát pro mě bylo oprav-

du jednoduché, šlo to samo
a neměla jsem o svých schop-
nostech jedinou pochybnost.
V hudbě pochybuji neustále,
mám pocit, že jsem na začát-
ku a zbývá toho tolik, co se
učit… A pak jsou zase mo-
menty extáze, kdy to dává
největší smysl a nejhlubší
uspokojení. Je to takový ital-
ský vztah – neustále hodně
adrenalinu, vnitřních zápa-
sů, odpuštění, lásky, frustra-
ce. Naučilo mě to ale věřit
v něco nade mnou, co mě za-
tím nikdy nenechalo pad-
nout a sune mě dál.

Představ nám svůj hudeb-
ní nástroj.
Asi bych neřekla, že jsem

obecně fanynka netradičních
nástrojů, ale spíš netradič-
ních a zajímavých zvuků.
A ano, baví mě design a umě-
ní, a to se někdy spojí – jako
třeba v mém unikátním ná-
stroji z českého skla Bohe-

mian Cristal Instrument.
Vlastně mě baví všechno, co
je něčím nové, neotřelé, div-
né. Tam mi začínají mozek
a inspirace pracovat. Často si
lidimylně myslí, že jsemnad-
šený kutil a stavitel nástrojů.
Nejsem, naopak jsem extrém-
ně nešikovná, dělat něco ru-
kama mě dost nebaví, zato
umím věci skvěle rozbíjet
a upatlat. O tommám i jednu
svou instalaci Collapsoscape,
kde uprostřed kalifornské
pouště ničím v doprovodu
dvou tanečnic veškerou elek-
troniku, která se mi vešla do
dodávky.

To je tvůj odvěký sen,
cestovat v dodávce?
Hrozně ráda bychmělamo-

bilní dům, který bude záro-
veň imerzivní putující multi-
mediální galerií. Byl by vytvo-
řený ze světlého dřeva a do-
plňků z uranového a křišťálo-
vého skla, nainstalovaná svět-
la a zvuk, malé venkovní pó-
dium na koncerty… Při za-
stávkách by to byl výstavní
prostor, do kterého by mohli
návštěvníci vstupovat a po-
být v něm a ve volném čase
během cestování bych v něm
mohla skládat hudbu nebo
pracovat na zvukových pro-
jektech.

Jaký je rozdíl mezi živo-
tem v Česku a v L. A.?
Pro mě je zásadní rozdíl

v životním tempu a nárocích
v Los Angeles. Z našeho hle-
diska to může být až tvrdé,
nelidskémísto s vysokými po-
žadavky, ale mě tohle hrozně
baví – nenechá mě to stát na
místě a potkáváte neuvěřitel-
né lidi, kteří vás posunou mí-
lovými kroky dopředu. Není
šance začít lenivět nebo stag-
novat a to sedí mojí nátuře.
V Česku po delší době začnu
propadat do letargie a pocitu
bezčasí, jako bych byla v před-

časném důchodu, tak nějak
se zakuklím a pomalu začnu
odumírat a v podstatě jen pra-
cuju z domu dvanáct hodin
denně a víkendy trávím v pří-
rodě. V L. A. mám pocit, žemi
neustále vibrují všechny buň-
ky a jsem extrémně živá
a společenská, vstřebávám
lidi a vjemy jako nadšený prv-
ňáček a o víkendech skáču do
oceánu nebo se brouzdám
pouští.

Takže lockdown je tu dost
utrpení, co?
Jsem zaseknutá v Česku už

od února a nemůžu se odsud
hnout. Zrušila jsem americké
turné, nahrávání v Itálii, plá-
novali jsme Čínu… Pustila
jsem pražský byt a pronajala
si byt v rodném Železném
Brodě, abych ušetřila nákla-
dy a byla blíž přírodě. Už to
začíná být trochu peklo, při-
padám si jako na vejminku,
s nikým se nevídám, nemám
si tu s lidmimoc co říct, vedle
domu mám jatka, všichni tu
vesele nebo i smutně pijou
a nemajímoc životní cíle, tro-
chu depka. Dál pracuju svých
dvanáct hodin denně, ale teď
už zadarmo bez koncertů,
které by mě a mé projekty
udržely finančně nad vodou.
Jsem zklamaná naší vládou
a její inkompetencí, ale roz-
hodnutá nenechat se tímhle
chaosem poslat do bankrotu
a bojovat do posledního de-
chu. Když mi moudří lidé
radí, ať si tedy najdu jinou
práci, odpovídám: A vy byste
poslali svoje vypiplané šestile-
té dítě do děcáku, kdybyste
na ně najednou kvůli covidu
neměli peníze? Určitě pomů-
že, když fanoušci s námi bu-
dou solidárně táhnout za je-
den provaz, koupí od nás ob-
čas album, stáhnou skladbu,
okomentují nebo dají like vi-
deoklipu. Myslím, že je potře-
bujeme cítit víc než kdy před-
tím. Jejich podpora a solidari-
ta je ve výsledku stejně důle-
žitá jako ta od státu – a ten
vztah je třeba budovat.

Jaké máš plány do
budoucna?
Neotěhotnět! Číhá to na

každém kroku! A v příštím
roce vydat nové album Radi-
cal Valentine, nový single a vi-
deoklip ve 3D pro Bohemian
Cristal Instrument, a když to
půjde, tak i album. A k tomu
dostat svoji hudbu víc do fil-
mů, reklam a trailerů.

PETR
HOLEČEK
petr.holecek@metro.cz

Neopakovatelná Lenka Morávková 2x STACY NOVA

Pózování s věrnými tanečními múzami

Unikátní nástroj MAREK MUSIL

„Připadám si často jako Indiana
Jones v hudebním byznysu“



K tradičnímu pojetí vánoč-
ních svátků patří bezesporu
vůně čerstvého jehličí. Ně-
kdo jí docílí dekorací z větví
jehličnanů, jiní nedají dopus-
tit na živé vánoční stromky.
Pokud patříte k těm, kteří se
letos chystají pořídit strome-
ček živý, vězte, že jeho zdo-
bení není to hlavní, jak by se
mohlo zdát.

Správný výběr: Smrk, boro-
vice nebo jedle?
Při výběru je důležité zvolit
vhodný druh a velikost. Za-
tímco rodiny s dětmi ocení
větší stromek, starší lidé na-
opak raději volí menší vzrůst.
Vhodný druh záleží spíše na
osobním vkusu. Smrk patří
mezi nejlevnější stromy, ale
brzy opadává. Borovice má
dlouhé jehličky, ale její vět-
ve nejsou tak husté. Koruna
borovice může být
velmi řídká, stro-
mek se může naklá-
nět ke straně nebo
z jednoho pohledu
je holý. Mezi nej-
krásnější vánoční
stromky patří jed-
le, jsou neopadavé,
symetrické a rovné.
V posledních le-
tech jsou také stále
žádanější. Největší
zájem je o dánské
jedle Nordmann
Gold, mají pravi-
delný tvar a bohaté
jehličí, které tolik
nepíchá. Jedle jsou
odolnější vůči teplotním
změnám, proto vydrží déle
a v místnosti skoro neopa-
dávají. V porovnání se smrč-
kem nebo borovicí jsou jen
o něco dražší.

Skladování vánočního
stromku
Vánoční stromek lze pořídit
i měsíc před Vánocemi, ale
musí se skladovat v chlad-
ném a tmavšímmístě. Ideální
jsou tedy sklepy nebo garáže.
Aby neuschl a zůstal přiro-
zeně zelený, měl by stát ve
vodě, která může dosahovat
až ke spodním větvičkám.
Vánoční stromek neumisťuj-
te na slunce nebo do blíz-
kosti topení. Až ho budete

chtít připravit pro slavnostní
chvíle, postavte a připevněte
ho do stojanu se zásobníkem
vody. Díky nádobě na vodu
s ukazatelem maximální-
ho množství vody docílíte
toho, že stromek zůstane
déle zelený a čerstvý. Pokud
bydlíte v bytě a nevlastníte
sklep nebo garáž, pořiďte si
stromek až několik dní před
Vánocemi. Jestli máte obavu,
že vám na nákup stromku
nezbude čas, využijte koupi
stromku on-line s doručením
domů.

Likvidace stromu
Pokud je to možné, neumis-
ťujte vánoční stromek na ko-
berec, usnadníte si tak úklid
spojený s jeho manipulací.
Pokud nemáte jinou mož-
nost než ho postavit na ko-
berec, dejte pod něj alespoň

podložku, deku či vánoční
papír. Úklid bude snadnější.
Ze stromku sundejte všech-
ny ozdoby a svíčky, pozor
i na háčky. Následně stromek
obalte třeba starým prostěra-
dlem či něčím podobným,
aby vám při přesunu neudě-
lal zbytečný nepořádek.
Pokud máte kamna nebo
krb, můžete stromek nase-
kat na menší části a zatopit
s ním. Ve městech je větši-
nou možné stromek odlo-
žit vedle kontejnerů nebo
p o p e l n i c
a úklidová
služba si
s jeho odvo-
zem a likvi-
dací poradí.

DOMOV
komerční příloha čtvrtek 3.prosince 2020

Odpočítávání do Vánoc pomalu začíná. Jedním z ne-
klamných znaků blížících se svátků jsou i první místa
s prodeji vánočních stromků. Jaký ale koupit a jak se
starat o vánoční stromek, aby zůstal po celé vánoční
svátky stále hezký? Vánoční stromeček:

Výběr, skladování a péče

www.okolobytu.cz
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„Mě nezajímá,
že nemůžete

pískat.“

MÍŠA TREMP
Facebook
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3 – CLO, HOU

4 – ABBA,
ŠVEC, ÚŽAS

5 – AKČNÍ,
BRIDŽ, NAHÁČ,
ŠANCE

6 – BICYKL,
GAZELA, ODLESK,
VZPORA

7 – KOŠILKA

10 – NAPOMENUTÍ,
ZRCADLOVKA

Doplňte do obrazce všechna slova.
Tajenka je v označených políčkách.

1 2 3 4 5

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.00 To je vražda, napsala IX
16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Nevinné lži
21.20 Máte slovo sM. Jílkovou
22.20 Gejzír
22.55 Hodina pravdy
00.15 Smrt přichází do Pember-

ley (2/2)
01.45 AZ-kvíz
02.15 Dobré ráno
04.50 Pod pokličkou
05.15 Černé ovce
05.30 Události v regionech

16.25 Maine, východní brána
Ameriky

17.20 Medvěd v domě
18.10 Herbář
18.35 Labyrint světa a ráj srdce
18.45 Večerníček
19.00 Dobrodružství vědy

a techniky
19.30 Utajená řeč peněz (12/13)
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Podivuhodná Korea (1/2)
21.00 Manu aMatěj na cestě

z Říma na ostrov Capri
21.30 Křížem krážem Izraelem
22.00 Ženy, které nespí
22.25 Návrat ztraceného ráje
00.15 Queer: Bez sexu
00.45 Camino na kolečkách

15.55 Mentalista III (2)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Co na to Češi
18.25 Ulice (3949)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (997)
21.40 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (998)
22.55 Život ve hvězdách
23.35 Mentalista III (1)
00.30 Mentalista III (2)
01.25 Castle na zabití IV (3)
02.05 Whiskey Cavalier (3)
03.05 Co na to Češi
03.45 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (838)

16.25 Policie v akci
17.25 Krimi zprávy
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Sport
19.55 SHOWTIME
20.15 Slunečná (65)

Mafiánská konkubína. Seriál
(ČR, 2020)

21.35 Prima Partička
22.50 Šéfem za pár minut
23.25 Policie v akci
00.20 Námořní vyšetřovací

služba IX (10)
01.20 Walker, Texas Ranger IV

(11)
02.20 Jake a Tlusťoch IV (22)
03.20 Prostřeno!
04.25 Jak se staví sen

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 TOP 3 YouTube Chart
11.20 Óčko hity
13.00 MAMA KYDY
13.20 Óčko trendy
14.30 VODAFONE E-SPORT
14.40 Óčko trendy
15.00 Óčko Chart
17.05 Óčko hity
17.30 VODAFONE E-SPORT
17.40 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Naked Attraction
22.30 Óčko Black
23.30 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy



www.metro.cz SERVIS čtvrtek 3. prosince 2020 25

Janča Zemanová
Domácí vaječňák ve

vlastnoručně
zdobených lahvích.

Anketa

Máte tip na originální dárek?

Veronika Blažková
Dopis od Ježíška

s textem: Sorry, jsem
v karanténě.

Lenka Vargová
Obdarovaný
si může

rozbalit mě.

„Dobrý den, Metro, přikládám jeden z dalších veršů pro čtenáře od
mojí maminky,“ vylouplo se na Instagramu s tagem #metrotag.
Autorkou postu je@inspiratorka_jane_, které děkujeme i za další
tagy #rymujemesmetrem #versikymojimaminky #poezie
#basnicky #inspirace.

@mojemetro

ZTRACENÁ
MĚSTA
Dalším zajímavýmmístem na severu Kolumbie je Ztracené
město, v originále La Ciudad Perdida. Je to místo, které je vel-
mi známé, ale tak těžce dostupné, že ne každý si ho může do-
volit navštívit – jak kvůli časovýmmožnostem, tak fyzické
kondici. Je totiž potřeba jít čtyři až šest dnů džunglí a to je
samo o sobě náročné i kvůli neustálému klesání a stoupání –
město se nachází v nadmořské výšce 1200 metrů. Jde o vý-
znamnou předkolumbovskou památku, odhaduje se, že měs-
to bylo založeno v roce 800 n. l., tedy ještě dříve než nejslav-

nější jihoamerická památ-
ka Machu Picchu (postave-
no ve 14. století). Založení
Ztracenéhoměsta se při-
kládá indiánům Tayrona,
k objevení města došlo až
v 80. letech 20. století,
i když místní komunity
tvrdí, že o jeho existenci

věděly, ale nechtěly ji prozradit světu. Chtěli tak uctívat pa-
mátku svých předků a zachovat duchovní význammísta, kte-
rý se s archeology i turismemmění a často mizí. Je to podob-
ný příběh jako ten v roce 1911 s objevitelemMachu Picchu Hi-
ramem Birghamem, který mimochodem inspiroval slavnou
filmovou postavu Indiana Jonese. Je sice považován za objevi-
tele legendárního inckéhoměsta, ale je dobře známo, že ho
k citadele zavedl místní indiánský kluk a že komunita spodní
terasy citadely používala po několik století k zemědělství.
Kde je tedy hranice mezi tím, kdo je objevitel něčeho, co už
existuje? Jsou úcta a respekt k posvátnémumístu méně důle-
žité než zprostředkování kusu historie světu?

Citát

Je dobře známo,
že ho k citadele
zavedl místní
indiánský kluk.

Dopisy a vzkazy

ŽABKA

Řešení sudoku

TROTAMUNDOS
VĚČNÁ CESTOVATELKA
A STUDENTKA POSEDLÁ LA KULTUROU

Pan profesor
Po celou dobu svého do-
spělého života vnímám
vysokoškolské profesory
jako elitu národa v jejich
oboru. Pandemická situa-
ce ale boří představy
a hranice všeho možného
téměř napadrť. Že polemi-
zují s opatřeními v boji
proti pandemii ve výhrad-
ně specializovaných záleži-
tostech medicínsky vyso-
ce, leč svým oborem odliš-
ně erudovaní jedinci, se
mi nelíbí. Dozvěděl jsem
se, že rouška nošená
z ohleduplnosti vůči okolí
nebo z obav před nákazou
sebe sama či blízkých, vy-
povídá o mém politickém
světonázoru, popřípadě
hodnocení světa. Je to pro
mě opravdu novinka. Co
na to říct? Asi nic. Ale
budu velmi nerad, když
mi pandemická situace
zboří i mé vnímání a před-
stavy o vysokoškolských
profesorech.

ANTONÍN KONRÁD, PRAHA 6

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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Kráska, která je
s námi už 12 let.
Insignia je poslední
opravdu německý
opel. Čtěte proč.

Majitelé starších Opelů Insig-
nia mají svá auta rádi, ale vyčí-
tají jim, že jsou uvnitř stísně-
ná. Tedy na to, jak robustně vy-
padají zvenku.

Nyní sedíme v poslední ver-
zi této vlajkové lodi Opelu, kte-
rá byla poprvé představena
v roce 2008 jako nástupce vect-
ry, amusíme uznat, že semno-
hé změnilo. Vnitřní prostor je
dostačující, jak se na takové

auto střední třídy sluší a patří.
Testujeme vrchol nabídky to-
hoto modernizovaného prove-
dení, Insignii GSi, která dorazi-
la ve formě benzinového dvou-
litru s pohonem všech kol a au-
tomatickou převodovkou. To
auto má styl!

Je to ostatně jeden z posled-
ních opravdu německých mo-
delů od Opelu. Automobilku
totiž od roku 2017 vlastní fran-
couzská skupina PSA, která
i auta s bleskem ve znakumon-
tuje na vlastní platformy. To
ale konstrukce insignie ne-
umožňuje, a tak vše zůstává
při starém. Ovšem obrazně ře-
čeno, tohle je pořádná porce
moderní techniky. Stejný pří-
pad je ostatně i model Astra.
Insignia GSi dostala nový dvou-

litrový benzinový motor z pro-
dukce GM. Je sice o něco slabší
než původní ostrý dvoulitr se
191 kilowatty, ale i tak jeho
169 kW, tedy 230 koní, vyrov-
nává hodnotu oblíbené Škody
Octavie RS. Má trochu vyšší
apetit, než by se nám líbilo.
Možná za to mohly i teploty
pod bodem mrazu, ale jízda
při běžných rychlostech si vy-
žádala v průměru 10,3 litru
benzinu na sto kilometrů.

Osmistupňový automat byl
navíc nahrazen devítistupňo-
vým, zůstal přitom pohon
všech kol Twinster. Ten jsme
ostatně využili na namrzlých
silnicích Vysočiny, kde se uká-
zalo, že jeho osazení v autě s ta-
kovým výkonem má svoje
opodstatnění. Milým doplň-

kem sportovně laděného mo-
delu jsou navíc brzdové třme-
ny Brembo. Na sportovní cha-
rakter odkazují i koncovky vý-
fuku, které na rozdíl od před-
ních nasávacích vzduchových
otvorů nejsou slepé, ale oprav-
dové! Co se týče faceliftu,
vzhled insignie se změnil je-
nom lehce, pořád je to krásné
auto, které nestárne lehce.
Stejně tak podvozek pořád
dobře naladěný.

Za zmínku určitě stojí před-
ní světlomety IntelliLux Pixel
Matrix, se kterými je radost
jezdit v noci. Automaticky si
řídí svůj chod a ostatní řidiče
vůbec neoslňují, přičemž vy vi-
díte parádně.

Novinkou uvnitř je infotain-
ment hezky spolupracující
s připojeným telefonem se sys-
témem Android, také induk-
ční nabíjení. Ve sportovních se-
dadlech se sedí příjemně, po-
sádka je nízko a z auta je hez-
ký výhled. Kufr sice není pekel-
ná díra, jakou má superb nebo
passat, ale 490 litrů stačí vrcho-
vatě i pro rodinu. Opel má do
konce roku zajímavou slevu,
toto auto pořídíte i s bohatou
výbavou pod milion korun.
PETR HOLEČEK

Z klidu na stovku se dostane za 7,4 sekundy. Minusem je váha 1650 kilo. Pohledný sedan. Zadní část auta podtrhují výrazné lampy. 3x METRO

Typická oplácká maska

Rodinné auto,
značka ideál?
Titulek berte jako nadsázku,
ale nakonec proč ne. Skříňový
Volkswagen Crafter sice působí
se svou výškou 2,4 a délkou
6 metrů jako pěkný hromburác,
ale s posuvnými křesly, kterých
je v zadním prostoru hned šest,
je neuvěřitelně praktickým
autem, doslova rodinným ideá-
lem. Třebaže se testovaný kus
jmenuje Crafter skříň 35, nejde
o nějakou dělnickou „plechov-
ku“, uvnitř je to díky polstrova-
ným křeslům a velkým oknům
pohodlné jako v mikrobusu.
Podívejte se na snímek v pravém
horním rohu – dvěma pákami
sedadlo odmontujete z drážek
a posunete, kam chcete. Přes
den můžete vozit palety nebo
až osm lidí, odpoledne pak nalo-
žíte celé rodině kola a hurá na
výlet. 140koňový naftový čtyřvá-
lec má navíc perfektní dynamiku
a i naložené auto zvládne s běž-
nou spotřebou. Základní cena
je 940 tisíc korun. 4x METRO

Do každého počasí, toto GSi
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Strhující barevná podívaná
a rej třásnitých ploutví dvou
rybích bojovníků, kteří se
snaží jeden druhého zahnat
ze svého zorného pole – ten-
hle neotřelý prvek do interié-
ru přináší akvárium ve stylu
smíšených bojových umění
MMA. Souboje v tomto skle-
něném oktanu však jsou pro
rybí bojovníky naprosto bez-
pečné.

„Ryba bojovnice“, jak se po
celém světě přezdívá řádu
Betta splendens, je výjimeč-
ná. Samci této ryby nesnesou
ve svém okolí žádného jiné-
ho samečka. Jakmile jej spat-
ří, okamžitě jejich barvy na-
budou na sytosti, roztáhnou
své vějířovité ploutve a vyra-
zí svého soka zastrašit. Násle-
duje rej barev a ladných ry-
bích těl, která proti sobě vyrá-

žejí jako skutečné bojovníci
v kleci. V Thajsku a dalších
zemích jihovýchodní Asie
tuto vlastnost betty splen-
dens zneužívají k pořádání ry-
bích zápasů, při kterých se
sází na vítěze. Na rozdíl od pří-
rody, kde prohrávající samec
může boj vzdát a odplout,
však tyto souboje končí smrtí
poraženého. V akváriu „MMA
fish arena“, které vytvořila tu-

zemská akvaristická firma
Akvaria.cz, však ke kontaktu
samečků nedochází.
„V prostředku osmihranné-

ho akvária je skleněná pře-
pážka, která betty od sebe
spolehlivě odděluje. Vedle ní
je ještě vyjímatelná neprů-
hledná clona, jejíž spuštění
okamžitě vytváří rybám klid-
né prostředí,“ vysvětluje To-
máš Macháček z Akvaria.cz.

České akvárium. Unikátní rybí aréna

AkváriumMMA Fish ARCHIV

První český mrakodrap,
který podle návrhu archi-
tektů Karla Honzíka a Jose-
fa Havlíčka postavili v roce
1934, byl až do padesátých
let sídlem Všeobecného
penzijního ústavu. V jeho
kancelářích pracovala asi
tisícovka úředníků, kteří
mohli po práci vyrazit na
nákupy, do tančírny anebo
třeba k lékaři. Nemuseli
vůbec chodit daleko, vše
totiž našli v domě. Dvě kří-
dla domu byla navíc obsa-
zena 33 byty, které sloužily
jako služební pro manage-
ment ústavu.

V padesátých letech se
stal dům sídlem ROH a ná-
sledně odborových svazů
a jeho původní vyžití slá-
blo. Dům se uzavřel sám
do sebe, kromě odborářů
v něm téměř nikdo jiný ne-

sídlil a spousta lidí se mu
vyhýbala.

To se začalo měnit až
na začátku roku 2019 s pří-
chodem nových majitelů,
Martina Loudy a rodiny
Valových. Rozhodli se, že
dům znovu oživí, a to i skr-
ze nové nájemníky.

Změnit svět k lepšímu
Dům pod vedením no-

vých majitelů nalákal
spoustu zajímavých pro-
jektů. Kromě jedinečné
funkcionalistické atmosfé-
ry a poloze budovy v dol-
ním Žižkově za to můžou
podle marketingové ma-
nažerky domu Radost Na-
tálie Bilové dvě věci. „Pro
nájemce je velkým láka-
dlem to, že to v domě žije.
Po práci můžou zajít do
kina nebo vyjet výtahem

na střechu a dát si drink
v baru na vyhlídkové te-
rase. Funkcionalistická
kavárna ve vstupní hale je
pak ideálním místem na
neformální schůzky s kli-
enty nebo partnery. Pro

větší schůzky si pak mo-
hou pronajmout zasedací
místnosti. Důležitým fak-
torem je i cena pronájmu,
kterou jsme nastavili tak,
abychom dali příležitost
i novým startupům nebo
menším firmám.“

Dům Radost – jedenáctipatrová
dominanta dolního Žižkova díky novým
majitelům ožívá. Do multifunkční budovy,
kde je kromě bytů, funkcionalistické
kavárny, butikového kina, knihkupectví
nebo lékařské ordinace i 700 kanceláří, se
stále stěhují noví nájemci.

Startupy, neziskovky i umělci – v kancelářích domu
Radost není o inspiraci nouze

V domě tak sídli na-
příklad HULD, rychle ros-
toucí firma, která vyvíjí
například software pro
vesmírné družice, anebo
společnost Scrollino, kte-
rá vyrábí unikátní knihy,

ve kterých se nelistuje,
ale scrolluje. Kromě nich
v domě sídlí neziskové or-
ganizace jako třeba Loono,
zabývající se prevencí váž-
ných onemocnění, nebo
Prague Pride. V domě má
své zázemí několik archi-

tektonických studií, vlast-
ní produkční společnost
zde rozjíždějí studenti
z FAMU, redakci zde má
VORTEX media Jirky Krále
a své sídlo má v Radosti
i JAD productions, kterou
založil tanečník Yemi A.D.

Klenot funkcionalismu
V domě sídlí i ateliér

Michal Hagara, který tvoří
a navrhuje nábytek a inte-
riéry. „Jsem fascinovaný
modernou a funkciona-
lizmem. Vychází z nej jak
má autorská interiérová
a nábytková tvorba, tak
i obrovská životní inspira-
ce. Dům Radost je klenot
prvorepublikového česko-
slovenského funkciona-
lizmu a když se objevila
možnost pronajmout si
v něm prostor pro autor-
ský ateliér, hned jsem
toho využil,“ vysvětluje
Michal Hagara.

„Nájemci jsou různoro-
dí, ale spojuje je jedna věc
– chuť měnit svět k lepší-
mu. I díky tomu je dům
Radost místem plným
energie a inspirace,“ dodá-
vá Natálie Bilová s tím, že
v současné době je v domě
zhruba 100 volných kan-
celáří ze 700.

Evropská liga s českou účastí
pokračuje pátými zápasy
ve skupinách, položili jsme
tři otázky expertovi Fortuny
Romanovi Kovaříkovi.

Slavia je krůček od postupu,
stvrdí jej doma v Edenu?
Slavia má všechno ve svých ru-
kách a rozhodující krok doma
s Beer Shevou by měla zvlád-
nout, přestože jde paradoxně
o jediného soupeře, se kterým
v Evropské lize na podzim pro-
hrála (1:3). V Izraeli to byl ale
smolný zápas, ve kterém byla
družina kouče Trpišovského
lepší, jen dělala chyby. Tento-
krát má mužstvo ale oprávně-

Fortuna: Slavia zpečetí postup, Sparta a Liberec v Evropě končí

Ministerstvo financí varuje: Účastí na hazardní hře může vzniknout závislost! Zákaz účasti osob mladších 18 let na hazardní hře.

né sebevědomí, v Edenu pora-
zilo Nice i Leverkusen, což jsou
bezesporu kvalitnější soupeři.
Hosté jsou z formy, když nevy-
hráli už osmkrát po sobě, navíc
postrádají několik důležitých
hráčů, které nahradí jen složi-
tě. Slavia je podle kurzů obrov-
ským favoritem (1,25), stejný
názor mají i sázkaři. Na jed-
ničku míří až 98% vkladů. Tři
body pak zajistí sešívaným
účast v jarní fázi soutěže, což
je dobře pro celý český fotbal.

Také druhý pražský klub
se vrátil do boje o postup,
jakou má šanci Sparta?
Bohužel poměrně malou.
Sparta v prvních duelech s AC

Milan (0:3) i Lille (1:4) výrazně
zaostávala, což se nezmění ani
tentokrát. Klub z Letné trá-
pí neustále celá řada absencí
(Hložek, Štětina, Hancko atd..),
které mají dopad hlavně na de-
fenzivní složky mužstva. Situ-
ace je navíc taková, že na po-
stup budou potřeba minimálně
čtyři body, což bude hodně
složité. Sparta každopádně už
v Lille musí hrát na vítězství,
a tedy i na větší riziko, což
bude domácímu celku vyhovo-
vat. Lille umí načasovat dobře
přihrávky za obranu soupeře,
s čímž má Sparta dlouhodobě
problémy. Na tiket patří jed-
nička v kurzu 1,43, domácí
patrně vyhrají o více jak jed-

nu branku tedy v handicapu
(kurz 2,2).

Co předvede Liberec
v belgickém Gentu?
Slovan by si chtěl napravit
hlavně reputaci z předešlých
venkovních duelů, kde dvakrát
po sobě inkasoval „bůra“ (Ho-
ffenheim, CZ Beograd). Liberec
je odpočatý, o víkendu ligu ne-
hrál a na Gent si věří, protože
jej dokázal doma porazit (1:0),
což je hodně důležité. Krize
belgického klubu je navíc ob-
rovská, z posledních deseti
soutěžních duelů (liga + pohár)
mužstvo prohrálo hned sedm-
krát, týmu nefunguje obrana.
V utkání se tak gólově prosadí

oba týmy (kurz 1,61), český zá-
stupce může pomýšlet i na bo-
dový zisk. Remíza v kurzu 4,25
už za trochu rizika stojí, stej-
ně tak neprohra Severočechů
(kurz 2,3).
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Na hřišti francouz-
ského Lille bude
hrát o naději
postupu Sparta.

Fotbalisté Slavie si v dnešním
utkání 5. kola základní skupi-
ny C Evropské ligy proti Ha-
poelu Beer Ševa mohou zajis-
tit postup do jarní vyřazovací
fáze soutěže. K účasti mezi
32 nejlepšími celky jim stačí
bod, naopak Hapoel musí
v Edenu vyhrát, aby udržel na-
ději.

Čeští mistři, kteří vyhráli
ve skupině třikrát za sebou,
navíc budou chtít trápícímu
se izraelskému celku vrátit říj-
novou porážku 1:3. Duel má
výkop v 21 hodin. Pražané zís-
kali ve skupině devět bodů
stejně jako Leverkusen, na-
opak Beer Ševa s Nice pouze

tři. Slavia hraje skupinu Ev-
ropské ligy (dříve Pohár
UEFA) pošesté v historii
a z předchozích pěti případů
postoupila jen dvakrát.

„Nejdůležitější teď bude ne-
myslet na to, že hrajeme o po-
stup. S Beer Ševou se budeme
muset soustředit jen na to
konkrétní utkání. Musíme od-
činit porážku, kterou jsme
u nich utrpěli, vrátit jim to
a vyhrát,“ řekl slávistický tre-
nér Jindřich Trpišovský, který

s Pražany v sezoně 2018/19 už
jednou postoupil ze skupiny
Evropské ligy a následně
s nimi došel až do čtvrtfinále.
„Myslím, že je to ideální
zápas na to ten bod nebo tři
získat a postup zpečetit,“ pro-
hlásil slávistický defenzivní
univerzál Tomáš Holeš.

Sparťané se představí
v Lille a budou bojovat o za-
chování postupové naděje. Za-
tímco domácí si v případě ví-
tězství zajistí kolo před kon-
cem základních skupin místo
ve vyřazovací části, Letenští
k udržení šance potřebují po-
kud možno zvítězit. Sparta se
do hry o účast v play-off vráti-
la dvěma výhrami 4:1 nad Cel-
tikem a v tabulce skupiny H
je se šesti body třetí. Na druhý
AC Milán ztrácí výběr trenéra
Václava Kotala jeden bod a na
první Lille dva. Poslední Cel-
tic je s jedním bodem bez šan-
ce na postup. Letenští proto

k udržení šancí potřebují
v Lille nejlépe zvítězit, proto-
že skupinu příští týden zakon-
čí domácím zápasem s AC Mi-
lán, kterému v prvním vzá-
jemném utkání podlehli 0:3.
Pokud by Sparta s Lille ve čtvr-
tek prohrála a ACMilán zvítě-
zil nad Celtikem, byli by už
Pražané bez šance na play-off,
kde se naposledy představili
před třemi lety.

Fotbalisté Liberce dnes ode-
hrají v Gentu předposlední
z šesti utkání v základní sku-
pině Evropské ligy. Severoče-
ši po třech porážkách za se-
bou už ztratili reálnou šanci
na postup a zůstala jim jen
velmi teoretická naděje na
účast v jarní vyřazovací fázi.
Svěřenci trenéra Pavla Hofty-
cha se budou snažit hlavně
o to, aby před belgickým sou-
peřem, kterého doma porazi-
li 1:0, uhájili třetí místo v ta-
bulce. ČTK

Pioli je zpět
Trenér fotbalistů AC Milán
Stefano Pioli se vyléčil z ko-
ronaviru a vrací se na lavič-
ku rossoneri. Vedení ve-
doucího týmu italské ligy
oznámilo, že testy Pioliho
i jeho asistenta Giacoma
Murelliho byly negativní.
Pioli vedl už včerejší tré-
nink před dnešním utká-
ním Evropské ligy s Celti-
kem Glasgow. AP

Jindřich Trpišovský ČTK

Syn sedminásobného mistra
světa formule 1 Michaela
Schumachera Mick vstoupí
v příští sezoně do královské
automobilové třídy a bude
jezdit za týmHaas. Angažová-
ní německého lídra seriálu
formule 2 včera před víkendo-
vým závodem F1 v Sáchiru
oznámilo vedení americké
stáje. ČTK

98 % 1 %
remíza 1 %

JAK TO VIDÍ EXPERT FORTUNY
ROMAN KOVAŘÍK
SLAVIA - H. BEER SHEVA:
1. TÝMVYHRAJE S ČISTÝMKONTEM - ANO

JAK TO VIDÍ
BOOKMAKEŘI

• Hosté čekají na výhru už 8 utkání v řadě
• Sešívaní porazili v Edenu Leverkusen i Nice
• Výhra zajistí domácím postup do jarní fáze
• Slavia má nejlepší obranu ve FORTUNA:LIZE1

2

x

Výše kurzů je platná k 2. 12. 2020.
Ministerstvo financí varuje: Účastí na hazardní hře může vzniknout závislost!

Zákaz účasti osob mladších 18 let na hazardní hře.
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Kvůli opatřením proti šíření ko-
ronaviru přijde sezona českých
lyžařů a snowboardistů na mi-
liony korun navíc. Odhadem
11 milionů budou stát jen tes-
ty reprezentantů a o další ná-
klady se prodraží dva SP, o kte-
rých vedení svazu doufá, že je
bude moci uspořádat.

Slavii stačí k postupu
ze skupiny EL jen bod

inzerce

Schumacher.
Mick do Haasu

Krátce k EL

V Edenu bude
na 600 hostů
Přestože ani po zmírně-
ní opatření proti šíření
koronaviru nebudou
smět na sportovní akce
diváci, na dnešním do-
mácí utkání fotbalistů
Slavie bude moci být na
stadionu 600 negativně
otestovaných lidí z řad
partnerů klubu. Podle
předsedy představenstva
Pražanů Jaroslava Tvrdí-
ka byl zápas zařazen do
pilotního projektu minis-
terstva zdravotnictví.

České poprvé.
Hlavní bude žena
Fotbalisté Liberce budou
prvním českým muž-
ským týmem, jehož
zápas v hlavní fázi soutě-
ží UEFA bude pískat žen-
ská rozhodčí. Dnešní
utkání bude řídit trojice
ukrajinských sudí v čele
s Katerynou Monzulo-
vou. ČTK



Muzeum MHD
Přijďte se podívat,

jak se cestovalo v Praze od 19. století!

Od 5. 12. máme opět otevřeno!

Patočkova 4, Praha 6 – Střešovice
www.dpp.cz/muzeum

Muzeum MHD je otevřeno o sobotách, nedělích a svátcích
od 9 do 17 hodin s výjimkou 24. 12., 25. 12. a 1. 1. 2021.




